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سیاست هایی که منجر به تغییر زندگی آدمیان می شوند، 
تنها یک سیاست اشتباه نیستند. تصمیم گیرندگان اصرار بر 
آن دارند که رویکردهای اقتصادی، سیاسی و اجتماعی شان 
صحیح اســت حاضرند زندگی طبیعی شــهروندان را چار 

دگرگونی کنند.
سیاست هایی که منجر به تغییر زندگی و حیات طبیعی 

آدمیان می شوند، تنها یک سیاست اشتباه نیستند.
 این سیاست ها حکایت از آن دارند که تصمیم گیرندگان 
به طــور عجیبــی اصــرار بــر آن دارند کــه رویکردهای 
اقتصــادی، سیاســی و اجتماعی شــان صحیــح اســت 
و بــرای عبــور از مشــکلاتی که ایــن رویکردهــا ایجاد 
 کــرده، حاضرنــد زندگــی طبیعــی و حیــات معمولی

شــهروندان را که محصول حق ذاتی آنان و تجربه جوامع 
بشری در گذر قرن ها است، دچار دگرگونی کنند.

بگذارید بــرای این گزاره مثالی تاریخــی و افراطی را 
مطرح کنیم. البته چین دوره بنیان گذار آن، مائو تسه تنگ، 
کلکسیونی از این سیاست ها بوده است؛ اما چه کسی باور 
می کرد، زمانی کسی سربرآورد که معتقد باشد اگر انسانی 
بــرای خودش غذا بپــزد، به خلق خیانت کــرده و نوچه 

امپریالیسم است؟ 
داشتن آشپزخانه شخصی سمبلی از »خودخواهی« بود 
و همگان باید در آشپزخانه های جمعی غذا می خوردند. این 
مثالی حدی از سیاســتی است که حقوق طبیعی آدمیان 
و زندگی معمولی آنان به واســطه آن به تاراج گذارده شد. 
نتیجه نیز مشخص بود! قحطی ای که تاریخ کمتر به خود 
دیده و مرگ قریب به 3۰میلیون نفر انسان. چینی ها شانس 
 آوردند که مائو پس از چهار سال فهمید اشتباه کرده است 

و از این سیاست دست کشید.
هنگامی که راه حل اصلی از روی میز سیاستگذاران کنار 
برود، بیشتر شاهد چنین سیاست هایی هستیم که زندگی 
طبیعی شــهروندان را مورد ضرب قرار می دهد. از آن سو، 
چون اهل علم حاضر نیستند چنین سیاست هایی را پیشنهاد 
دهنــد یا به مورد اجرا گذارند، خود به خود دســتگاه های 
بوروکراتیک اداری در گذر زمان و با اتخاذ این سیاســت ها 
خالی از کارشناسان و متخصصان می شود. البته جای آنان را 
کسانی پر می کنند که بیش از همه ادعای ارائه راه حل هایی 
را دارند که به ذهن کسی نرسیده است و با ساده سازی های 
غیرمرتبط از مساله، نسخه هایی را می پیچند که دفع نتایج 

این نسخه ها شاید دیگر در توان اقتصاد ایران نباشد.
اما کدامین سیاست ها، زندگی معمولی شهروندان ما را 
زیر ضرب می گیرد؟ متاسفانه هرچه بیشتر پیش می رویم 
مثال ها بیشتر و بیشــتر می شود. مورد اخیر را ببینید که 
معتقد است شهروندان دیر از خواب بیدار می شوند و بدون 
تردید کسی که ساعت ۶صبح باید سرکار حاضر شود نیازمند 
آن است، حداقل ساعت ۵صبح از خواب بیدار شود. آیا در 
کشــوری به جز برای مشاغل خاص، چنین دستورالعملی 

وجود دارد؟ چرا جهانیان، از این نسخه رونمایی نکردند؟
 آیــا مــا باهوش تر از آنها هســتیم؟ آیــا جنس ما و 
اقتصاد ما از چیز دیگری سرشــته شــده اســت؟ چرا در 
همه جای دنیا، وقتی از برق بیشــتر اســتفاده می کنید، 
شــامل تخفیف می شــوید؛ چــون شــرکت تولیدکننده 
 مثــل هــر کالای دیگــری وقتــی بیشــتر تولیــد کند 
سود بیشتری می گیرد؛ ولی در اینجا تولید برق صرفه ندارد؟ 
آیــا باید تولید برق را اقتصادی کرد یا با بر هم زدن خواب 

ملت، بخش های دیگر را نیز ناکارآمد ساخت؟
مثال دیگری را ببینیم. تک تک انســان ها در این کره 
خاکی به جز یکی دو کشور که بگذارید اسمشان را نیاوریم 
تا سرنوشتمان به آنها پیوند نخورد، حق دارند به طور قانونی 
سرمایه خود را از یک کشور به کشور دیگری ببرند. ممکن 
است در هر کشوری بنا به فراخور سیاست های آنان، مالیات 
بالا یا پایینی بر این فعل گذارده شــود، اما هیچ انسانی از 

منظر دولت ها ممنوعیتی برای انجام این کار ندارد.
 لیکن در کشور ما هیچ منفذ قانونی برای این کار وجود 
ندارد. سیاســت ارزی ما چنان شکننده است که از منظر 
سیاستگذار هرکس این حق طبیعی را اقامه کند، به کشور 
 خیانــت کرده و محکوم به مجازات به دلیل فرار ســرمایه

 و قاچاق ارز است.البته این مثال برای دولت های مختلف 
جاری و ساری بوده است. مثال های فراوان دیگری نیز وجود 
 دارد که از حوصله این مقاله کوتاه خارج است؛ اما جنس این 
سیاست ها اولا برهم زننده حقوق و زندگی طبیعی شهروندان 

است و ثانیا اجرایش با قوه قهریه است.
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میز نیمار از 
عربستان

نرخ تولید در 
بزرگترین 
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  به سمت
 رکود
 می رود؟

طرح مالیات بر عایدی سرمایه چه 
اثری بر فرار سرمایه می گذارد؟

 ایران یکی از ۶ کشور دنیا در 
کاشت چغندرقند و نیشکراست

القای ترس و دلهره در جامعه به 
روال عادی تبدیل شده است

تامین برق مورد نیاز صنایع و رشد 
تولید با مدیریت مصرف

رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه تئوری ما 
برای مهار تورم تثبیت اقتصادی است گفت: 

ثبات اقتصادی با دخالت شروع ...

معاون پژوهش و فناوری موسسه تحقیقات 
اصلاح و تهیه بذر چغندرقند کشور مستقر در 

کرج گفت: ایران یکی از ۶ کشور دنیا است...

در حالی که خودروسازان بخش خصوصی 
هنوز زیر بار قیمت های مصوب شورای رقابت 

نرفته اند، اما پروژه خودروی...

طبق بررسی های انجام شده، سه گزاره مهم در 
مورد مصرف برق در تابستان سال ۱۴0۱ وجود 

داشت که مسلماً در سال جاری...
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پویا جبل عاملی

زندگی طبیعی زیر ضرب 
سیاست گذاران
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سرمایه بانک های دولتی ۵۰ همت افزایش یافت

سرمایه بانک های دولتی ۵۰ همت افزایش یافت
 سید احسان خاندوزی در سی امین همایش سیاست های پولی 
و ارزی، اظهار داشت: سیاست های پولی و ارزی بیشتر برای اهداف 
تورمی دولت ها اجرا می شود و این اقدام درستی در کشور است، زیرا 
پیشران کوتاه مدت تورم در اقتصاد ایران نوسانات متغیر ارزی است.

وی افزود: پیشران بلندمدت تورم در اقتصادهای رایج بی انضباطی 
های پولی در اقتصاد است.

وزیر اقتصاد گفت: در هدف گذاری تورم با وجود اینکه اقتصاد 
کشور در شــرایط تورمی خوبی قرار ندارد، اما این روند اصلاحی 
خوب و قابل دفاع است و دولت تلاش دارد عوامل بلندمدت و کوتاه 
مدت را تحت مدیریت خود قرار دهد.خاندوزی بیان کرد: در حوزه 
پولی سیاست های کنترلی ترازنامه بانک ها در سال گذشته اجرای 
سیاست ها موفق بود و توانست رشد نرخ نقدینگی را به 3۱ درصد 

برسانیم و امثال این روند استمرار خواهد یافت.
وی تاکید کرد: توصیه ادبیات سیاســت پولی این است که در 
تورم بالا کنترل های مقداری تاثیر خوبی دارد و مهم ترین الزام در 

سیاست های پولی این است که تدابیر فعالانه اتخاذ کنیم.
سخنگوی اقتصادی دولت اظهار کرد: در سال های قبل با این 
حجم از اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی مواجه نبودیم. با حذف 

ارز ۴2۰۰ تومانی از محل خالص دارایی های بانک مرکزی و صندوق 
توسعه ملی منابع بیشتری به پایه پولی اضافه شد و استفاده از خالص 
دارایی های بانک مرکزی افزایش یافت اما در عین حال با انضباط 

در قالب حساب واحد خزانه تلاش شد این مسأله مدیریت شود.
به گفته وزیر اقتصادی، در حالی که نرخ رشد نقدینگی در سال 
۱۴۰۰ به 3۹ درصد رســیده بود و در دو ســال قبل از آن هم ۴۰ 
درصد بود اما این نرخ با هدف گذاری دولت به 3۱ درصد کاهش یافت 

امسال هم هدف کاهش نرخ رشد نقدینگی وجود دارد.
خاندوزی گفت:  امسال رشد سپرده ها و نرخ قانونی بانک مرکزی 
اعلام شده است در حالی که نیاز به افزایش سپرده بانک ها نزد بانک 
مرکزی اســت، اگر این افزایش سپرده از محل پول بانک مرکزی 
باشــد به این معناست که ذخایر بیشتری در اختیار شبکه بانکی 
قرار می گیرد.وی با اشاره به سیاست انقباضی دولت برای کنترل 
نقدینگی گفت: دولت تلاش می کند ضربه ای به تولید وارد نشود و 
تأمین مالی بنگاه های دولتی دچار مشکل نشود، براین اساس سال 
گذشته سیاست تأمین مالی زنجیره ای تولید تدوین شد که به صورت 
جدی در دستور کار قرار نگرفت و امسال تلاش داریم سیاست تأمین 

مالی زنجیره ای در دستور کار قرار گیرد.

وزیر اقتصاد بیان کرد: در حالی که سیاست گذار تلاش می کند ترازنامه بانک ها را با هدف مهار تورم کنترل 
کند اما از سوی دیگر عطش نقدینگی برای سرمایه در گردش در بنگاه های تولید وجود دارد و مطالبه جدی 

ما از شبکه بانکی این است که تأمین مالی تولید به صورت زنجیره ای انجام شود.
خاندوزی همچنین گفت: انحراف منابع بانکی باید کاهش یابد و هدررفت منابع را به حداقل برسانیم و 

از طرفی باید منابع مورد نیاز برای تولیدکنندگان را هم تأمین کنیم.
وی تاکید کرد: سال گذشته با یک سیاست منفعلانه از محل پایه پولی بانک مرکزی اضافه برداشت هایی 
توسط بانک ها صورت گرفت و حذف ارز ۴2۰۰ تومانی موجب شد بانک کشاورزی به عنوان یک بانک دولتی 
دچار ناترازی و تقاضای زیاد برای منابع شود.وزیر امور اقتصادی و دارایی اضافه کرد: حجم نقدینگی در یک 
سال و نیم منتهی به اسفند سال گذشته ۶۰ درصد اضافه شد، در حالی که در همین مدت اضافه برداشت 
بانک ها از ذخایر بانک مرکزی چندین برابر آن افزایش یافت، امسال تلاش می شود تصمیم دقیق تری در 

این زمینه اتخاذ شود و وضع ناترازی و تخلف در شبکه بانکی به حداقل کاهش پیدا کند.
خاندوزی گفت: در شرایطی که بانک های مرکزی دنیا نیاز شبکه بانکی را از طریق اوراق دولت در قالب 

عملیات بازار باز انجام می دهند با این سیاست فشار کمتری بر ذخایر بانک ها وارد می شود.
به گفته خاندوزی، طبق گزارش های واصله از ۱۵۶ هزار میلیارد تومان تقاضای بانک ها در قالب عملیات 
ریپو، فقط نصف آن یعنی ۸۰ هزار میلیارد تومان انجام شد، در این شرایط بانک ها به سمت اضافه برداشت از 
منابع حرکت می کنند.وزیر امور اقتصادی و دارایی در مورد بانک های ناتراز گفت: همیشه بانک های ناتراز چه 
دولتی و غیردولتی وجود داشته است و ما باید با تدابیر کلان پولی مسأله ناترازی بانک ها را حل کنیم که در این 
صورت مسابقه نرخ سود بین بانک ها صورت می گیرد و بانک های سالم هم تحت تأثیر شرایط قرار می گیرند.

مرتضی قدیمی  -       وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: سال گذشته 35 هزار میلیارد تومان و امسال 50 هزار میلیارد تومان به سرمایه بانک های اضافه شد.

خاندوزی: در حوزه پولی 
سیاست های کنترلی 

ترازنامه بانک ها در سال 
گذشته اجرای سیاست ها 
موفق بود و توانست رشد 

نرخ نقدینگی را به 3۱ 
درصد برسانیم و امثال 

 این روند استمرار 
خواهد یافت.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...
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٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

رشد ۴۱۶ درصدی صادارت ایران به ونزوئلا

ریزش قیمت ها به لوازم  خانگی رسید

 سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت از رشد ۴۱۶ درصدی صادرات 
غیرنفتی ایران به ونزوئلا در سال گذشته خبر داد و گفت: تجارت با کوبا باید مجددا 
بازبینی شــود و امیدواریم ورود کالاهای ایرانی به نیکاراگوئه با سفر رییس جمهور 

آغاز شود.
 ســید روح اله لطیفی هم زمان با ســفر رییس جمهور به سه کشور ونزوئلا، کوبا 
و نیکاراگوئه، اظهار داشــت: در سال ۱۴۰۱ بیش از ۴۹ هزار تن کالای غیرنفتی به 
ارزش ۱۱۸ میلیون و ۱۰۱ هزار و ۸32 دلار به ونزوئلا صادر شده که این میزان ۴۱۶ 
درصد نسبت به سال قبل تر افزایش داشته است، البته در این سال صادراتی به کوبا و 

نیکاراگوئه نداشتیم.وی افزود: واردات کشورمان از کشور ونزوئلا در سال ۱۴۰۱ حدود 
هشت تن به ارزش ۸۱۶ هزار دلار و از کشور کوبا حدود ۱۸۸ تن به ارزش ۱۱ میلیون 
و ۸۵۸ هزار دلار بوده، اما در ده سال اخیر از کشور نیکاراگوئه هیچ کالایی به ایران 
به صورت مستقیم وارد نشده و از ایران نیز کالای غیرنفتی به این کشور صادر نشده 
است.سخنگوی کمیســیون توسعه تجارت خانه صمت در خصوص تجارت ایران با 
ونزوئلا گفت: عمده کالاهای غیرنفتی صادراتی ایران به ونزوئلا، خودرو، لوازم یدکی 
و بدنه، محصولات شــیلاتی، شیرینی و شکلات، رب گوجه فرنگی، روغن موتور، مواد 
شیمیایی، دارو و واکسن، کود، شوینده ها، پوشاک، صنایع دستی، کاشی و سرامیک، 

انواع لوله و پروفیل، شیرآلات، ماشین آلات ریخته گری، تراکتور، تانکر، سرنگ و لوازم 
الکترونیکی بوده و واردات سال گذشته از این کشور به ایران اجزا و قطعات وسائط 
نقلیه هوایی و تجهیزات الکترونیکی بوده اســت.لطیفی بیان کرد صادرات ایران به 
ونزوئلا از زمان دولت نهم و دهم افزایش یافت و در سال ۹2 به ۱2۰ میلیون و ۶2۶ 
هزار دلار رســید، ولی در دولت یازدهم مســیر کاهشی را در این امر شاهد بودیم تا 
جایی که در سال ۹۶ به 3۶3 هزار رسید، اما در سال پایانی دولت دوازدهم مجدداً 
به ۱۱۹ میلیون دلار رسید و در سال ۱۴۰۰ مجدداً با کاهش، 23 میلیون دلار کالا 
صادر شد و در سال ۱۴۰۱ با رشد ۴۱۶ درصدی به بیش از ۱۱۸ میلیون دلار رسید.

در پی کاهش قیمت دلار در روزهای گذشته، بازار لوازم خانگی نیز متاثر از 
این مساله با کاهش قیمت شدید در محصولات مختلف مواجه شده است. با 

این حال خریداری در بازار وجود ندارد.
کاهش قیمت ها در برخی محصولات به اندازه ای است که برخی کسبه حتی 

با ضرر اقدام به فروش کالاها می کنند.
یکی از فروشندگان بازار »امین حضور« گفت: تلویزیون ۱۸ میلیون تومانی 
دوو کــه با 2 درصد مالیات باید بفروشــیم، اکنــون در قیمت ۱۵.۷ میلیون 

تومانی خریدار ندارد.
وی با نشان دادن فاکتور رسمی ۱۷ میلیون و ۱3۷ هزار تومانی یک مدل 
تلویزیون ایکس ویژن، افزود: برای این کالا نیز با قیمت ۱۶.۵ میلیون تومانی، 

خریداری وجود ندارد.
این فعال بازار لوازم خانگی اظهار داشت: به طور مشخص از 2۵ اردیبهشت 
شاهد »زیر فروشی« )فروش زیر قیمت خرید( از سوی بسیاری از کسبه هستیم. 
به طور مثال تلویزیون ۶۵ اینچ دوو که حدود یک ماه پیش 3۵ میلیون تومان 

قیمت داشت، امروز در 2۹ میلیون تومان مشتری ندارد یا محصول ساید بای 
ســاید دوو که در همان زمان ۹۰ میلیون تومان قیمت خورده بود، امروز در 
۷۷ میلیون تومان نیز بدون مشــتری مانده اســت.وی، رکود شدید حاکم بر 
بازار و مشکلات موجود از جمله پرداخت اجاره بهای مغازه، داشتن چک، لزوم 
پرداخت دستمزد کارگر، ترس از ریختن آبرو و غیره را دلیل فروش زیرقیمت 

کسبه عنوان کرد.
مغازه دار دیگری درخصوص قیمت کالاهای قاچاق یا به قول خودش »بدون 
گارانتی« به ایرنا گفت: کاهش قیمت شدید در این حوزه را نیز شاهدیم و به ویژه 

قیمت تلویزیون های قاچاق به شدت کاهش داشته است.
وی بیان داشــت: حتی قاچاقچی ها که از ترس گرفتار شــدن در چنگال 
قانون، کالاهایشــان را در کمترین زمان تخلیه می کنند، این روزها بارها روی 
دست شــان مانده اســت.این فعال بازار ادامه داد: وضعیت به گونه ای است که 
قاچاقچی حاضر است حتی با ۱۰۰ هزار تومان سود بارش را جابه جا کند، اما 

خریداری وجود ندارد.
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موضوع هشداردهنده 
اینکه اجرای این پایه 

مالیاتی بدون بهبود محیط 
کسب وکار و سرمایه گذاری 

می تواند به خروج 
سرمایه از کشور، افزایش 
فعالیت های غیررسمی و 

تقویت بازارهای غیرشفاف 
منجر شود.  

محمدرضا کریمی     |  در حالی که خودروسازان بخش خصوصی هنوز زیر بار قیمت های مصوب شورای رقابت نرفته اند، اما پروژه خودروی بورسی بار دیگر روی 
میز سیاستگذار قرار گرفته است.

 »سید صولت مرتضوی« روز دوشنبه در مراسم امضای تفاهمنامه چند جانبه با موضوع »غنی سازی اوقات فراغت دانش آموزان با ارائه آموزش های کسب و کار و هدایت شغلی متناسب 
نیاز بازار کار آینده در قالب مدرسه تابستانه مهارت«، اظهار داشت: هدف از برگزاری این جلسه امضای تفاهم نامه ای با وزارت آموزش پرورش برای غنی سازی اوقات دانش آموزان و بازماندگان 

از تحصیل است.
وی افزود: یکی از مشکلات کارفرمایان، کمبود نیروی کار خلاق است که در این زمینه برنامه ریزی کرده ایم ضمن اینکه کاهشی شدن نرخ بیکاری از اهداف دولت سیزدهم است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب اسلامی در هفته کارگر به مساله اشتغال فارغ التحصیلان اشاره کردند، گفت: اکنون از هدایت های صرف نظری به سمت 
تلفیق هدایت تحصیلی نظری و عملی حرکت می کنیم ضمن اینکه بیکاری در جوانان ماهر و دارای مهارت کمتر است.

مرتضوی تاکید کرد: نبود مهارت آموزی تخصصی و نیاز سنجی های آموزشی حلقه  مفقوده  است با مهارت اموزی مشکل بیکاری حل خواهد شد.
کاهشی شدن نرخ بیکاری 

در دولت سیزدهم

  طرح مجلس برای کنترل بازار اجاره 
نمایندگان مجلس در مصوبه ای به شعب تعزیرات 
حکومتی مجوز پلمب بنگاه های مشاورین املاک 

را دادند.
 نمایندگان در جلسه علنی )امروز ۲۲ خرداد( در 
ادامه بررسی جزییات طرح کنترل و ساماندهی 
اجاره بهای املاک مسکونی با الحاق یک ماده به 

این طرح موافقت کردند.
بر این اساس، شعب تعزیرات حکومتی مجازند در 
صورت احراز تخلفات موضوع ماده ۱۷ قانون نظام 
صنفی در واحدهای صنفی بنگاه های مشاورین 
املاک، علاوه بر افزایش ده برابری جریمه، نسبت به 
صدور دستور پلمب واحد صنفی و نصب تابلو با درج 

نوع تخلفات با مدت یک ماه اقدام نمایند.
درآمدهای حاصله به خزانه واریز می شوند و ۵۰ 
درصد از آن جهت ساماندهی بنگاه های مشاورین 
املاک اختصاص یافته و ۵۰ درصد نیز در اختیار 

سازمان تعزیرات حکومتی قرار می گیرد. 

  این افراد برای ساخت مسکن ۱۰۰ میلیون 
تومان کمک بلاعوض می گیرند

معاون بنیاد مسکن گفت: به منظور تامین مسکن 
اقشار تحت پوشش نهادهای حمایتی، مبلغ ۱۰۰ 
میلیون تومان کمک بلاعوض و ۲۰۰ میلیون تومان 

وام جمعا ۳۰۰ میلیون تومان پرداخت می شود.
 مجید جودی اظهار کرد:  برای نوسازی واحدهای 
مسکونی روستایی ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات ۵ 
درصد پرداخت می شود که در سال جاری تا کنون 
۱۱۰ هزار واحد در قالب طرح نهضت ملی مسکن 
به مرحله ی عقد قرارداد با بانک رسیده و کارهای 

اجرایی در این بخش شروع شده است.
وی افزود: احداث حدود ۱۷۰ هزار واحد روستایی 
نیز در سال گذشته آغاز شده که با ۱۱۰ هزار واحد 
امسال مجموع واحدهای روستایی در حال ساخت 

به ۲۸۰ هزار مورد رسیده است.
معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیاد مسکن 
تصریح کرد: به منظور کمک به افرادی که توانایی 
پرداخت آورده ندارند مبالغــی بین ۱۰۰ تا ۱۱۰ 
میلیون تومان کمک بلاعوض برای تامین مسکن 
به خانوارهای تحت پوشــش نهادهای حمایتی 

پرداخت می شود.
جودی گفت: این کمک ها در قالب تفاهم نامه های 
جداگانه با کمیته امداد و بهزیستی به میزان ۱۰۰ 
میلیون تومان و با بنیاد مسکن به صورت تامین  
مصالح تا ۱۱۰ میلیون تومان بــه ازای هر واحد 
انجام می شود. ۲۰۰ میلیون تومان نیز وام است که 
مجموع پرداختی برای این خانوارها ۳۰۰ میلیون 

تومان خواهد بود.
وی با درخواست از بانک ها برای تسریع در پرداخت 
وام ۲۰۰ میلیون تومانی مسکن روستایی گفت: 
در زلزله خوی برای ۱۱۰۰ واحــد عقد قرارداد با 
بانک داشتیم که برخی بانک ها تا کنون ۷۰۰ فقره 
پرداخت داشته اند اما یکی از بانک ها که حدود ۴۰۰ 
فقره تسهیلات را بر عهده گرفته بود عملکرد قابل 
قبولی در این بخش نداشته و فقط به ۶ واحد وام 

پرداخت کرده است.

  فروش خودرو در بورس از سرگرفته شد 
۲۹ خرداد ماه قرار است ۶۰۰ دستگاه دیگنیتی 
پرستیژ سفید رنگ از سوی بهمن موتور در تالار 

خودروی بورس کالا عرضه می شود.
 براساس اطلاعات عرضه، ۲۹ خرداد ماه قرار است 
۶۰۰ دستگاه دیگنیتی پرســتیژ سفید رنگ از 
ســوی بهمن موتور در تالار خودروی بورس کالا 

عرضه می شود.
در روند عرضه این خــودرو میزان پیش پرداخت 
ثبت سفارش خرید، ۱۰۰ درصد قیمت پایه اعلام 

شده است.
بهمن موتور قیمت پایه دیگنیتی پرستیژ را یک 
میلیارد و ۲۹۶ میلیون تومان اعلام کرده اســت 
و موعد تحویل این خودرو را نیز ۱۲ شــهریورماه 

اعلام کرده است.

   بازار مسکن فرسایشی شد
نایب رئیس اتحادیه مشــاوران امــلاک با بیان 
"بازار مسکن به دلیل رکود فرسایشی شده است" 
توصیه های مهمی را به مردم در خصوص ورود به 

بازار مسکن ارائه کرد.
 داوود بیگی نژاد در خصوص وضعیت بازار مسکن و 
کاهش قیمت ها در این بخش، اظهار کرد: کاهش 
قیمت مسکن به دلیل تخفیفی است که مالکان 
می دهند.وی با بیان این که هیچ اتفاقی نیفتاده 
که با استناد به آن بگوییم قیمت مسکن کاهش 
یافته است، ادامه داد: رکود بازار مسکن به قدری 
فرسایشی شــده که یک عده ای نیازمند سرمایه 
هستند و باید سرمایه در گردش ایجاد کنند.نایب 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک افزود: نمی توانیم 
درصد مشخصی را برای کاهش قیمت مثلا ۲۰ 
درصد اعلام کنیم، اما قیمت مســکن به قدری 
افزایش یافتــه که توانایی خریــد را کاهش داده 
 است. کسانیکه می خواهند از موجودی در اختیار

 )املاک (سرمایه جذب کنند، مجبورند متفاوت تر 
از قبل درباره قیمت  تصمیم گیری کنند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

امروز در حالی قرار است ایرادات شورای نگهبان و مجمع تشخیص به طرح مالیات بر عایدی سرمایه در کمیسیون اقتصادی مجلس بررسی شود که 
اتاق ایران پیش از این درباره دریافت مالیات از تورم در قالب این طرح هشدار داده بود.

امروز قرار است ایرادات شورای نگهبان به طرح مالیات بر عایدی سرمایه در کمیسیون اقتصادی مجلس بررسی شود. سه هفته پیش وزیر اقتصاد به 
دبیر این شورا و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام برای تسریع رسیدگی و اجرای این طرح نامه نگاری کرده بود. این دو نهاد ایرادات متعددی به این 
طرح وارد کردند. موضوعی که البته منتقدان آن از جمله اتاق ایران را امیدوار به اصلاح ایرادات این طرح کرده است.با اینکه مرکز پژوهش های اتاق ایران 
پیش از این در گزارش های متعددی از جمله گزارش »مالیات بر عایدی ســرمایه و آثار اقتصادی آن«  و در گزارشــی که در نقد این پایه مالیاتی منتشــر 
کرده، به تشریح ایرادات اساسی این طرح از نگاه بخش خصوصی پرداخته بود؛ اما این ایرادات از جمله موضوع دریافت مالیات از تورم در قالب این طرح 

در مصوبه نهایی نمایندگان مجلس به قوت خود باقی ماند؛ نکته ای که از قضا هیات عالی نظارت مجمع نیز به استناد آن مصوبه مجلس را تأیید نکرد.
هیات عالی نظارت مجمع تبصره ۲ ماده ۱۵ این مصوبه درباره تعیین نسبت تورم با عایدی سرمایه مشمول مالیات را مغایر جزء ۱۰ بند ۹ سیاست های 

کلی قانونگذاری و بند ۴ سیاست های کلی برنامه هفتم شناختند.
در ماده ۱۵ این طرح و تبصره های آن که جایگزین ماده ۷ قانون مالیات های مستقیم می شود، آمده هر سال مجموع مالیات بر عایدی سرمایه اخذ شده 
به اندازه نرخ تعیین شده در ماده ۱۳۱ قانون مالیات های مستقیم که ۲۵ درصد است، باشد. اگر مدت نگه داری دارایی کمتر از یکسال باشد، نرخ مالیات 
۱۰ درصد بیشتر می شود. اگر مدت نگهداری ملک مازاد ۳ سال باشد، ۵۰ درصد از تورم در عایدی سرمایه لحاظ خواهد شد. همچنین در صورتی فروش 

دارایی مشمول مالیات، ۶ سال پس از خرید آن دارایی باشد، تأثیر تورم در محاسبه مالیات ۱۰۰ درصد خواهد بود.
هیات عالی نظارت مجمع این ماده را مغایر جزء ۱۰ بند ۹ سیاست های کلی قانونگذاری دانسته که بر مبنای آن »عدالت محوری در قوانین و اجتناب 

از تبعیض ناروا، عمومی بودن قانون و شمول و جامعیت آن و حتی الامکان پرهیز از استثناهای قانونی« باید رعایت شود.

سرپرست سازمان توسعه تجارت درباره آخرین وضعی خودروهای وارداتی به کشور 
گفت: هنوز خودروی وارداتی در اختیار مصرف کنندگان قرار نگرفته است.سرپرست 
سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه هنوز خودروهای وارداتی به دست مشتریان نرسیده 
است، گفت: ۴ هزار دستگاه خودرو وارد گمرک شده و تعداد قابل توجهی هم در انتظار 
دریافت تاییدیه استاندارد هستند.مهدی ضیغمی، سرپرست سازمان توسعه تجارت 
درباره آخرین وضعیت واردات خودرو، اظهار داشت: از زمانی که فرآیند واردات خودرو 
در نیمه دوم سال گذشته آغاز شد می دانستیم که با قوانین فعلی بحث واردات خودرو 
کار سختی خواهد بود بنابراین به دنبال اصلاح و تسهیل قانون واردات خودرو توسط 
قوانین بالادستی رفتیم.سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران افزود: پیشنهاد اصلاح 
قوانین واردات خودرو در دی ماه پارسال مطرح شد اما ۳ ماه به طول انجامید تا جلسه 
در این مورد تشکیل شود و در نتیجه قانون اصلاح شده در اردیبهشت ماه ابلاغ شد.

  واردات خودرو تسهیل شد
وی ادامه داد: به دلیل شیوه ابلاغ قوانین بالادستی تا زمانی که ابلاغ به دستورالعمل 
تبدیل شد مدتی زمان برد، لذا با قانون جدید، بحث واردات خودرو در خصوص استاندارد، 
گمرک، محیط زیست و غیره تسهیل شده است؛ به عنوان مثال در خصوص قوانین 
محیط زیست، یورو ۶ به یورو ۵ تبدیل شده است و یا در گمرک دیگر چالش واردات 
خودرو از طریق نمایندگی اصلی مطرح نیست. همچنین بر اساس قانون اصلاح شده 
واردات خودرو الزام اســتاندارد ای مارک )اســتاندارد اتحادیه اروپا( برای خودروهای 
وارداتی برداشته شد و لذا استاندارد خودروهای وارداتی غیر از ای مارک نیز پذیرفته 
شد.ضیغمی با بیان اینکه با تغییرات به عمل آمده در قانون واردات خودرو و اجرای آئین 
نامه جدید ترخیص خودروهای وارداتی تسریع می شود، گفت: با اقدامات انجام شده در 
خصوص واردات خودرو روز شنبه تعدادی خودروی زوتی از گمرکات کشور ترخیص 
شد و طی هفته جاری و هفته آینده نیز ترخیص خودروهای هیوندا آغاز خواهد شد.

  نحوه تأمین ارز واردات خودرو
وی با بیان اینکه ۱۷ شــرکت فعــال برایواردات خودرو ثبت ســفارش کرده اند، 

افــزود: خودروهــای وارداتــی بنا نیســت ارز نیمایــی دریافت کننــد بلکه بحث 
تأمیــن ارز واردات خــودرو از ســوی بانک مرکــزی پیگیری و مقرر شــد که ارز 
منشــأ صــادرات غیرنفتی و صــادرات غیــر پتروشــیمی و به عبارتــی صادرات 
 محصــولات خــرد در اختیــار واردات این خودروهــا قرار بگیرد و در واقع مســیر

 واردات خودرو هموار شده است.

  ۴ هزار خودرو وارد گمرک شد
مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت ادامه داد: نزدیک به ۴ هزار دستگاه خودرو 
تاکنون وارد گمرک شده است و تعداد قابل توجهی از خودروهای وارداتی نیز در انتظار 
دریافت تاییدیه استاندارد هستند که با توجه به تغییرات انجام شده در استانداردهای 

خودرویی به زودی این خودروها تاییدیه استاندارد را دریافت می کنند.
وی افزود: تعدادی خودرو نیز در بر روی کشتی در مسیر ایران است در مجموع نیز 
روند ترخیص خودروها از گمرکات کشور آغاز شد؛ به طوری که در سری قبل تعداد 
۵۱ دستگاه خودرو چانگان از گمرکات ترخیص شد و همانطور که اشاره شد روز شنبه 

تعداد خودرو زوتی از گمرکات ترخیص شد.
ضیغمی همچنین گفت: با توجه به اقدامات انجام شده به زودی بالغ بر یک هزار 

دستگاه خودرو از گمرکات کشور ترخیص می شود.

  ثبت سفارش ۵ هزار نیسان
سرپرست سازمان توســعه تجارت درباره دیگر خودروهایی که به بازار ایران وارد 
خواهند شد نیز افزود: با توجه به اینکه فرایند مذاکره و پیگیری شرکت ها ادامه دارد، 
قطعاً فهرست خودروهای وارداتی نیز تغییر خواهد کرد اما تاکنون دو شرکت توانسته اند 

برای واردات تویوتا مدارک خود را ارائه کنند.
ضیغمی اضافه کرد: از سوی دیگر ۵۰۰۰ دستگاه نیسان نیز ثبت سفارش شده است. 
مدل هایی از ماشین های کره ای مانند هیوندای نیز به بازار وارد خواهد شد و همچنین 

پیگیری شرکت ها برای واردات خودروهای اروپایی نیز ادامه دارد.

  هنوز خودروی وارداتی به دست مشتریان نرسیده است
وی با بیان اینکه تاکنون خودرو وارداتی به دست مشتریان نرسیده است، تصریح 
کرد: با توجه به فراخوان ســایپا به مشــتریان برای واریز وجه، پس از دریافت وجه از 
مشتریان و طی شدن فرآیند این بخش، تحویل خودروهای وارداتی از سوی شرکت 
ســایپا به مشتریان آغاز می شود.ضیغمی با بیان اینکه حدود ۳۲ هزار نفر در سامانه 
یکپارچه متقاضی خرید خودروهای وارداتی هستند، گفت: تأمین ارز برای واردات این 

تعداد خودرو پیش بینی شده است.

  تعرفه واردات تغییری نکرده است
مدیــر طرح واردات خودرو درباره تغییر تعرفه واردات خودرو گفت: تعرفه واردات 

تغییر داشته است اما این موضوع باید از سوی گمرک ابلاغ شود.
ضیغمی همچنین اظهار داشت: پس از نهایی شدن قیمت این خودروها از سوی 
سازمان حمایت و شورای رقابت، خودروهای وارداتی ترخیص شده و در زمان تحویل 
مشکلی برای پلاک گذاری نخواهند داشت.وی تاکید کرد: وزارت صمت در این فرایند 
خود واردکننده یا مجری واردات خودرو نیست اما تلاش کرده که با هماهنگی میان 
دســتگاه های مختلف و تسهیل در تغییر قوانین لازم، شرایط را برای سرعت گرفتن 
واردات خودرو فراهم کند. و این امیدواری وجود دارد که پس از تحویل خودروها در 

گام اول، واردات خودرو در فازهای جدید نیز به مرحله اجرا برسد.

نگاهی به آخرین وضعیت تحویل خودروهای وارداتی

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/03/23
شماره : 1421

  مالیات بر عایدی سرمایه یا فرار سرمایه؟
محمــد زائری مدیــر دفتر مطالعــات حقوقــی و اجتماعی مرکز 
پژوهش های اتــاق ایران دراین باره به اتاق ایــران آنلاین می گوید: در 
اقتصادی که بیش از ۵ دهه اســت که تورم دورقمی در آن وجود دارد، 
طبیعتــاً مردم برای حفظ قدرت خرید خود ناچــار به خرید کالاهای 
ســرمایه ای می شوند. بر اساس مفاد این طرح به وضوح درمی یابیم که 
طراحان این طرح  به دنبال اخذ مالیات از تورم هستندکه ظلم مضاعفی 
اســت که قانون و قانون گذار بر افراد جامعه روا خواهند داشت کسانی 
که از تورمی که حاکمیت بر جامعه تحمیل کرده آسیب دیده اند و حالا 
که برای حفظ ارزش پول خویش تلاشــی را انجام داده اند باید مالیات 

آن را نیز بپردازند .
موضوع هشــداردهنده اینکه اجرای این پایــه مالیاتی بدون بهبود 
محیط کسب وکار و سرمایه گذاری می تواند به خروج سرمایه از کشور، 
افزایش فعالیت های غیررسمی و تقویت بازارهای غیرشفاف منجر شود.  
به علاوه او به فراهم نبودن بســتر اجرایی این طرح اشــاره کرده و 
می گوید: ســامانه مودیان در حال حاضر به عنوان بســتر اجرایی این 
طرح در نظر گرفته شده است. در حالی که بعد از ۴ سال و با توجه به 
مشــکلات متعدد این سامانه برای فعالان اقتصادی تفاهم نامه آموزشی 
بین سازمان مالیاتی و اتاق های سه گانه برای حداقل دو سال آموزش به 

مودیان به امضا رسیده است.

 چه باید کرد؟
به گفته مدیر دفتر مطالعات حقوقی و اجتماعی مرکز پژوهش های 
اتاق ایران، از آنجا که این نوع مالیات، باید ناظر به تفاوت ارزش خرید و 
فروش دارایی های سرمایه ای بعد از کسر برخی از هزینه ها از جمله هزینه 
اســتهلاک، هزینه نگهداری و کسر تعدیل افزایش ارزش ناشی از تورم 
دوره نگهداری باشد؛ پس باید سیاست گذاری درباره دوره نگهداری دارایی 
)کوتاه مدت و بلند مدت بودن(، نرخ مالیاتی، تعیین شــرایط کسر تورم 
دوره نگهداری و زیان حاصل از دارایی و موارد اعطای معافیت به شکل 
درستی انجام شود تا از آثار منفی اجرای این پایه مالیاتی از جمله قفل 
شدن دارایی ها، ایجاد ناعدالتی، تنبیه سرمایه گذاری و .. جلوگیری شود.

نکته دیگر این است که تعریف عایدی سرمایه در این طرح، مربوط 
به عایدی سرمایه ناخالص است در حالی که  باید عایدی سرمایه خالص 

مبنای بررسی قرار بگیرد.
 بر همین اســاس زائری تأکید می کند: در تعریف عایدی ســرمایه، 
لازم اســت به دو موضوع »تعدیل نسبت به تورم« و »تعدیل نسبت به 
اســتهلاک« توجه شود. همچنین اگر هزینه ای برای تعمیر و بازسازی 
سرمایه در طول دوره مالکیت انجام شده است باید در محاسبه عایدی 

سرمایه دیده شده و از میزان عایدی کم شود.
عــلاوه بر این ها به گفته او از آنجــا که هدف اصلی وضع مالیات بر 
عایدی ســرمایه، جلوگیری از رفتارهای سوداگرانه در کوتاه مدت است 
عموماً عایدی های ســرمایه ای در بلندمدت )۵ یا ۱۰ ســال به بالا(، از 
شمول مالیات مستثنی می شوند. با این حال معافیت از این پایه مالیاتی 
در بلندمدت، در طرح حاضر مغفول مانده و قرار است اگر شخصی پس 
از ۱۰ یا ۲۰ ســال دوره تملک، دارایی خود را بفروش برساند همچنان 

مالیات بر عایدی سرمایه پرداخت کند.
هر چه هست فعالان اقتصادی بخش خصوصی امیدوارند با توجه به 
فرصت ایجاد شده برای رفع ایرادات شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به ویژه ایراد مهم دریافت مالیات از تورم در قالب این طرح، 

تغییرات نهایی به نفع بهبود فضای سرمایه گذاری رخ دهد.

مرکز پژوهش های اتاق ایران ترجمه مقاله »سیاست گذاری صنعتی در یک جهان 
در حال تغییر« را منتشر کرد؛ این مقاله سیاست گذاری را مداخلات آگاهانه دولت در 
صنعت می داند که به قصد تسریع تحول بهره وری و تحولات ساختاری صورت می گیرد.

مرکــز پژوهش هــای اتاق ایــران، ترجمه مقالــه »سیاســت گذاری صنعتی در 
یک جهان در حال تغییر«، نوشــته پروفســور ها-جون چانــگ و آنتونیو آندریونی 
 را منتشــر کــرد. نویســندگان این مقاله می کوشــند تــا با لحاظ برخی مســائل 
که تاکنون در بحث حوزه سیاست گذاری صنعتی نادیده گرفته شده اند و نیز با در نظر 
گرفتن تغییرات اخیر در واقعیات اقتصادی، نظریه جدیدی را در باب سیاست گذاری 

صنعتی بنا نهند.
اصل این مقاله در ســال ۲۰۱۶ توسط مجله اقتصاد کمبریج منتشرشده، پس از 
مرور سه قرن بحث اقتصادی درباره سیاست صنعتی، به بررسی این موضوع می پردازد 
که چگونه به شــمار آوردن برخی مســائل مغفول، این نظریــه را تغییر خواهد داد. 
سپس مقاله به واکاوی این موضوع می پردازد که با توجه به تغییرات اخیر در واقعیت 
اقتصادی -ظهور و بروز زنجیره ارزش جهانی، مالی سازی و امپریالیسم جدید- نظریه 

سیاست گذاری صنعتی چگونه باید اصلاح شود.
در این مقاله سیاست گذاری صنعتی را مداخلات آگاهانه دولت در بخش ها دانسته اند 
که به قصد تسریع تحول بهره وری و تحولات ساختاری صورت می گیرد. مجادلات بر 
سر سیاست های صنعتی، به ویژه سیاست های صنعتی عمودی که معطوف به مداخلات 

آگاهانه و هدف گیری شده دولت برای توسعه برخی بخش ها و فعالیت ها و در مقابل، 
عدم حمایت از ســایر بخش ها است، منازعات نظری گسترده ای را دامن زده و برخی 
حتی استدلال کرده اند که »بهترین سیاست صنعتی، فقدان آن است«. این مقاله در 

مقابل این دیدگاه و برای دفاع از سیاست گذاری صنعتی نگاشته شده است.
هدف این مقاله بررسی اقبال مجدد مباحث اخیر درباره سیاست گذاری صنعتی و 
فراهم کردن یک پایه نظری عمیق تر و گسترده تر برای اتخاذ سیاست های صنعتی است.

ایــن مقالــه به مــرور تاریخــی ۳ ســده مباحثــه دیدگاه هــای گوناگــون در 
 مــورد سیاســت گذاری صنعتی پرداختــه و در ایــن بررســی، ۴ دوره فرازوفرود 
این مباحث را تشخیص می دهد و در ادامه به مباحثی که از نگاه نظریه پردازان مغفول 

مانده اشاره می کند.
علاوه بر آن، این مقاله با اســتفاده از آراء »مکتب کمبریج« برخی کاســتی های 
این نظریه ها را نشــان می دهد و دست آخر هم باتوجه به تحولات اقتصادی، ازجمله 
جهانی سازی و تجارت جهانی، امکانات و ویژگی های سیاست صنعتی در جهان جدید 

را تشریح می کند.

الزامات سیاست گذاری صنعتی در جهان در حال تغییر چیست؟



بورس و بانک 

3

 القای ترس و دلهره در جامعه به روال 
عادی تبدیل شده است

مریم لطفی      |      رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه تئوری ما برای مهار تورم تثبیت اقتصادی است گفت: ثبات اقتصادی با دخالت شروع
 می شود و نمی توان کنار نشست تا اقتصاد به ثبات برسد. محمدرضا فرزین در سی امین همایش سیاست های پولی و ارزی، اظهارداشت: 

تثبیت اقتصادی از روز اولی که در این بانک مسوولیت گرفتم را در دستور کار قرار دادم.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 تلاش دولت برای رساندن 
قیمت ها به نقطه مطلوب 
است

 افزایش ورود نقدینگی به بورس و نبود 
هیچ عامل منفی

عضو هیات مدیره ســازمان بــورس با ادعای 
افزایــش ورود نقدینگی و نبود هیچ عامل تهدید 
کننده، بهترین راهکار برای ســهامداران را اعلام 

کرد!
 رضا عیوض لو در مورد اوضاع ناخوش روزهای 
اخیر بازار ســهام که متاثــر از کاهش دلار و ... با 
ریزش شــاخص همراه شــده به  ایرنا اعلام کرد: 
بازار سهام پس از نوسانات ۲ سال گذشته بازدهی 
کمتری از سایر بازارها داشته و از سوی دیگر تورم 
بر درآمد شرکت ها اثر گذاشته اما گزارش شرکت ها 
نشــان دهنده عملکرد مطلوب و رشد فعالیت ها 
است. بنابراین بازار سهام از دلایل کافی برای رشد 

برخوردار است.
بهترین راهکار برای سهامداران این است که با 
توجه به موقعیت مناسب فعلی بازار، غیرمستقیم 
و از طریق صندوق های سرمایه گذاری، وارد بازار 
شــوند. این صنــدوق   ها ضمن کاهش ریســک 
ســرمایه گذاری همیشــه در بلندمدت بازدهی 
مطلوبی عاید ســرمایه گذار می کنند. همچنین 
ســهامداران با تنوع سبد سهام می توانند ریسک 
بازار را مدیریت کننــد و به هیچ عنوان نباید به 

یک سهم اکتفا کنند.
اگر سهامداران در سال ۹۹ و اوج صعود شاخص، 
اقدام به خرید صندوق کرده بودند، سود می  کردند.

این موضوع نشان از آن دارد که صندوق ها برنده 
اصلی سرمایه گذاری در بورس تلقی می شوند.

سهامداران با مدنظر قرار دادن این موارد هیچ 
نگرانی از بازار نداشته باشند. در این میان میزان 
ورود نقدینگــی به بازار در حال افزایش بوده و تا 
زمان ثبات متغیرهــای اقتصادی، اتفاق خاصی، 

تهدید کننده بورس نیست.
زمان نوســانات بازار مشخص نیست و ممکن 
اســت برای کوتاه یا بلندمدت بر بازار حاکم باشد 
اما سرمایه گذاران می توانند با حضور در صندوق 

ها از ریسک احتمالی بازار در امان باشند.

  ثبات در بازار مواد غذایی
رییس اتحادیه بنکداران مــواد غذایی گفت: 
بازار شاهد ثبات در قیمت ها و عرضه محصولات 

غذایی است.
»رضــا کنگری« با بیان اینکــه طی روزهای 
گذشته شاهد کاهش قیمت در محصولاتی مانند 
حبوبات بوده ایم، خاطرنشان کرد: با نزدیک شدن 
به فصل برداشت برنج، این محصول ایرانی نیز ۳۵ 

درصد کاهش در قیمت داشته است.
وی با اشــاره به واردات مواد اولیه محصولات 
غذایی با ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی، تصریح کرد: 
در حال حاضر بازار شــاهد ثبات قیمت در تمام 
محصولات اســت و تلاطم های هفته های اخیر 

از میان رفته است.
کنگری با اشاره به کاهش نرخ ارز در روزهای 
گذشــته تاکید کرد: ثبات در بازار نشان دهنده 
آرامش اســت و ســفره های مردم را از شــرایط 
نابسامان خارج می کند و مصرف کنندگان بدون 
نوســانات می توانند محصولات مورد نیاز خود را 

خریداری کنند.
طی روزهای اخیر شــاهد کاهشی بودن نرخ 
ارز و بازگشــت به کانال ۴۰ هزار تومانی بوده ایم 
که با تداوم این روند می توانیم به کاهش قیمت 

محصولات در کشور امیدوار باشیم.

  آخرین جزییات از واریز ســود سهام 
عدالت در سال جاری

 مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تسویه وجوه گفت: واریز سود سهام عدالت 

در سال ۱۴۰۲ در ۲ مرحله انجام می شود.
محمد باغســتانی به آخرین جزییات پرداخت 
ســود سهام عدالت در ســال ۱۴۰۲ اشاره کرد و 
افزود: قرار بر این است تا واریز سود سهام عدالت 

در سال ۱۴۰۲ در ۲ مرحله انجام شود.
وی به آخرین تصمیمات اتخاشــده برای واریز 
باقیمانده ســود سهام عدالت ۱۴۰۱ تاکید کرد و 
گفت: باقیمانده ســود سهام عدالت ۱۴۰۱ هم در 

سال ۱۴۰۲ پرداخت
باغســتانی اظهار داشت: شرکت مخابرات سود 
ســال ۹۹ را پرداخت کرد اما همچنان سود سال 

گذشته را به حساب شرکت واریز نکرده است.
مدیــر عامل شــرکت ســپرده گذاری مرکزی 
درخصوص کاهش حداکثر زمان واریز سود نقدی 
شرکت های بورسی به ۴ ماه اشاره کرد و ادامه داد: 
اگر ناشرین به مساله زمان بندی در نظر گرفته شده 
برای پرداخت سود عمل کنند، می تون امیدوار به 
واریز هر چه سریعتر سود به حساب سهامداران بود.

 عرضه اولیه  جدید در فرابورس قطعی شد
 عرضه اولیه سهام شرکت »نیان الکترونیک« 
با نماد »نیان« روز چهارشنبه )۳۱ خرداد ماه( در 

فرابورس انجام می شود.
 عرضه سهام شرکت های جدید )عرضه اولیه( 
همواره مورد توجه اهالی بازار ســرمایه قرار دارد، 
زیرا تاکنون بیش از ۹۰ درصد از عرضه اولیه هایی 
که در بورس انجام شده، سودآور بوده اند به همین 
دلیل این اقدام همیشه در بورس برای فعالان بازار 

جذابیت داشته است.
آگهــی عرضــه اولیه ســهام شــرکت »نیان 
الکترونیک« با نماد »نیان« منتشر شده است که 
مطابق آن ســهام این شرکت روز چهارشنبه )۳۱ 

خرداد ماه( به شیوه ترکیبی عرضه خواهد شد.

 رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: تمام تلاش دولت این است که تورم را کنترل و قیمت ها را به نقطه مطلوب برساند و ۱۹ اقدام رابه صورت زمانبندی شده ابلاغ کردیم.
 داوود منظور در سی امین همایش سیاست های پولی و ارزی اظهار داشت: باید تلاش کنیم تا پایان امسال به دستاوردهای ارزشمندی در جهت تحقق شعار سال برسیم.

وی با تاکید براینکه مهمترین زمینه رشد اقتصادی، ایجاد ثبات اقتصادی و مهار تورم است، افزود: از فروردین امسال در برنامه مشترک بین بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه و وزارت 
اقتصاد ۱۹ تدبیر و اقدام زمانبندی شده را ابلاغ کردیم که وظایف هریک از دستگاه ها در آن مشخص است.

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: در سال جاری تدابیر تدوین شده ساماندهی و اجرا می شود که نیاز به همکاری و همراهی تیم اقتصادی دولت دارد و در یک ماه اخیر نتایج آن را 
بر بازار ارز شاهد بودیم که به سمت ثبات در بازار ارز حرکت کرده ایم و به تدریج بازار ارز به ثبات رسیده است.منظور بیان کرد: مرحله بعدی بازار مسکن است که با تدابیر و هماهنگی تیم 

اقتصادی دولت آن هم به ثبات می رسد. ما می توانیم با ثبات نرخ ارز لنگرگاه های انتظارات تورمی جامعه را کنترل کنیم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/03/23
شماره : 1421

وی افزود: مجموعه های دولت و بانک مرکزی باید بتواند ثبات را به اقتصاد برگرداند؛ بی ثباتی شاخص 
های اقتصادی باید رفع شود؛ تمرکزمان تورم و کنترل این شاخص است.

فرزین با بیان اینکه برای مهار تورم باید تئوری داشــته باشــیم؛ تئوری ما هم تثبیت اقتصادی است 
تصریح کرد: ثبات اقتصادی با دخالت شروع می شود و نمی توان کنار نشست تا اقتصاد به ثبات برسد.

رییس کل بانک مرکزی هماهنگی اقتصادی را زمینه تثبیت اقتصادی دانست و گفت: نرخ ارز در بازار 
غیررسمی موضوع مهمی است که همه را نگران کرده است البته در روزهای اخیر شاهد کاهش این نرخ 
هستیم؛ تقاضای ارز در بازار غیررسمی شامل قاچاق وارداتی، فرار سرمایه و پوشش زیان های احتمالی 

ناشی از نااطمینانی. های آینده است.
فرزین  گفت: برخی به بازار غیررسمی می گویند بازار آزاد؛ درحالی که هیچ بازاری در دنیا بدون مقررات 
 نیست؛ تمام بازارها در دنیا شامل قوانین و مقررات هستند نه اینکه بازاری باشد که هیچ چیزی در آن 
شناسایی نشده باشد.وی افزود: کم عمق بودن بازار، حساسیت پایین بازار به متغییرهای بنیادی، حساسیت 
بالا نسبت به اخبار، بستر سفته بازی و استفاده از شبکه اجتماعی برای تعیین نرخ ارز از مهمترین مشخصه 
های بازار غیررسمی ارز است.فرزین با بیان این که در بازار غیررسمی از سال ۹۰ تاکنون ضریب تغییرات 
خیلی بالا بوده است؛ گفت: دائم این نرخ تغییر می کند و هیچ ثباتی در آن وجود ندارد؛ در ماه های اخیر 

دیدید که یک اظهارنظر غیررسمی و دروغ چطور بازار را به هم می ریزد.
رییس کل بانک مرکزی ضمن اشاره به اینکه هیچ دلیل بنیادی برای تغییر نرخ ارز وجود ندارد؛ تصریح 
کرد: رابطه عمیقی بین دارایی های سرمایه گذاری با نرخ ارز وجود دارد؛ ضریب همبستگی بین دلار با 
مسکن و خودرو ۷۵ تا ۸۰ درصد است.به گفته وی، متوسط تغییرات نرخ دلار در بازار غیررسمی در دهه 
۷۰ معــادل ۲۰.۶ درصــد بوده؛ دهه ۸۰ حدود ۲.۷ درصد؛ ۹۰ تا ۹۶ معادل ۲۳.۹ درصد و ۹۷ تا ۱۴۰۱ 
معادل ۶۱.۱ درصد بوده است.فرزین با تاکید بر این که رشد متغییرهای واقعی خوب نیست، تصریح کرد: 
القای ترس و دلهره در جامعه به روال عادی تبدیل شده است؛ در بازار ترس حاکم شده و ما باید از این 
ترس بترسیم.وی با بیان اینکه چاره ای جز برقراری اعتماد بین سیاستگذار و فعال اقتصادی نداریم و به 
همین دلیل باید به تثبیت اقتصادی بپردازیم؛ گفت: آرژانتین و شیلی هم به سمت سیاست تثبیت رفتند 

ولی آرژانتین نتوانست اعتماد را بوجود بیاورد و شیلی موفق بود.
به گفته رییس کل بانک مرکزی، شروع هر سیاست تثبیتی نرخ ارز است؛ ولی باید سیاست مالی هم 

با سیاست ارزی هماهنگ شود تا سیاست تثبیت موفق شود.
فرزین ادامه داد: باید فعالان اقتصادی نسبت به آینده پیش بینی دقیقی داشته باشند؛ سیاست پولی و 
مالی هم باید در خدمت کنترل نقدینگی باشد؛ باید روی مقررات حساس شویم؛ بازارها باید تابع مقررات 
شوند.رییس کل بانک مرکزی، گفت از سال ۸۹ تا ۱۴۰۱ بانک مرکزی معادل ۵۷ میلیارد دلار مداخله 

ارزی در بازار داشته است. البته مداخله در بازار امری معمول است.

شــرکت گلوبال S&P در گزارش جدید خود داده های نظرسنجی تجاری جدیدی را 
منتشر کرده است که براساس این داده ها، کارخانجات آمریکا و سرتاسر منطقه یورو در 
ماه می با کاهش سفارش های جدید برای کالاهای تولیدی مواجه شده اند، درحالی که 
همچنان درگیر ســفارش های عقب مانده خود از دوران آغاز همه گیری کرونا هستند. 
مشخص نیست این سفارش های عقب افتاده تا چه زمانی بتواند بخش تولید را در سطح 
جهان سرپا حفظ کند.گزارش جدید نشان می دهد بخش تولید در آمریکا در ماه می در 
آستانه انقباض قرار گرفته است. نظرسنجی دیگری که توسط موسسه سوپلای منجمنت 
منتشر شده است نشان می دهد صنعت تولید آمریکا در ماه می برای هفتمین ماه متوالی 

با سرعتی بیشتر از ماه قبل منقبض شده است.
داده های دولت آمریکا هم آنچه ممکن اســت عامل آغاز یک کاهش پایدار باشد را 
نشــان می دهد. وزارت بازرگانی آمریکا روز دوشنبه اعلام کرد سفارش های کارخانه ای، 
به جز در بخش حمل و نقل، در ماه آوریل برای سومین ماه متوالی کاهش پیدا کرده 
است. همچنین به جز بخش دفاع، تولیدات کارخانه ای از ماه آوریل به بعد در ۴ ماه از 
۶ ماه گذشته روندی کاهشی داشته اند.براساس داده های شرکت گلوبال S&P نرخ تولید، 
سفارش های جدید و سفارش های عقب مانده در میان تولید کنندگان منطقه یورو هم در 
ماه می همگی روندی کاهشی پیدا کرده اند. تولیدات صنعتی ۲۰ کشور در این منطقه 
در ماه مارس به شدت کاهش پیدا کرد که اصلی ترین دلیل آن کاهش تولید در ایرلند 
بوده است. در چین هم وضعیت چندان مساعدتر نیست.اگرچه شرایط صنعت تولید در 
چین که مالک بزرگترین صنعت تولید در جهان است، در ماه می بهبود پیدا کرد و به 
صورت موقتی موجب آسودگی خیال سرمایه گذارانی شد که نگران توقف رشد اقتصادی 
در دومین اقتصاد بزرگ جهان بودند، اما داده های اخیر نشــان از کاهش ۷.۵ درصدی 
صادرات چین در ماه می دارند. این بزرگترین نرخ کاهش از ابتدای سال تا کنون بوده 
است. ارقام سست تجاری چین بازتاب دهنده کاهش تقاضا برای کالاهای چینی است. 
این مشکل تنها یکی از مشکلات متعدد اقتصاد چین، از جمله افزایش نرخ بیکاری و 
رکود شدید در بخش املاک است.از سویی دیگر شاخص سفارش مدیران  تولید جهانی 
جی.پی مورگان خوش بینی تولید کنندگان از پایان سال گذشته تا کنون به پایین ترین 
سطح خود رسیده است. تحلیلگران بسیاری باور دارند اگرچه در ماه می ظاهرا فعالیت 
در بخش تولید بهبود یافت، اما این بهبود ناشــی از رشد بالای بازارهای درحال ظهور 
بوده اســت. در واقعیت، چشم انداز صنعت تولید در جهان تاریک است و در نتیجه آن 

سفارش های جدید صادراتی به شدت کاهش پیدا کرده اند.

  عامل این ضعف چیست؟
به گفته اقتصاددانان، در بحبوحه همه گیری کرونا، مصرف کنندگان در سرتاسر جهان 

مجبور شدند تمرکز خود را از خدمات برداشته و به خرید کالا متمایل شوند. با برچیده 
شدن محدودیت های کرونایی اما این مسیر وارونه و تمایل مصرف کننده متوجه خدمات 
شد، درحالی که بحران های مالی و تورم باعث افزایش نرخ بهره و ایجاد فشارهای مالی 
دشــوارتر بر تولید کنندگان شد.براساس پیش بینی صندوق بین المللی پول، بازگشایی 
اقتصادی چین پس از سال ها اعمال محدودیت های کرونایی این انتظار را ایجاد کرده 
بود که در اقتصاد جهان شتابی تازه ایجاد خواهد شد. اما چین در بازگشت به فعالیت های 
اقتصادی عملکردی ضعیف از خود نشان داد و به این ترتیب احتمال تقویت اقتصاد جهان 

به واسطه بازگشت چین روز به روز درحال ضعیف تر شدن است.

   اثر خرید اعتباری کالاهای بادوام
ادامه جنگ بانک های مرکزی از جمله بانک مرکزی اروپا و فدرال رزرو، با تورم باعث 
شده تا نرخ بهره روندی افزایشی داشته باشد تا بلکه نرخ تورم تحت کنترل بماند، اما 
در مقابل اســتانداردهای وام دهی بانک ها پیچیده تر و وضعیت اعتباردهی بانک ها هم 
پس از ادغام اجباری کردیت ســوئیس و UBS دشــوارتر از گذشته شده است.در این 
شرایط و با توجه به اینکه اغلب کالاهای بادوام مانند خودرو و لوازم خانگی با استفاده از 
کارت های اعتباری خریداری می شوند، سخت تر شدن دریافت اعتبار از بانک ها بر دوش 
تولید کنندگان ســنگینی خواهد کرد. تداوم این شرایط و ادامه دار شدن کاهش میزان 
تقاضا و در نتیجه آن تولید؛ به تدریج منجر به آن خواهد شد که تولید کنندگان جهانی 

از نیروهای کار خود بکاهند.

   کند شدن شتاب اقتصادی
رکود، ضعیف شدن گسترده اقتصاد به ویژه در بخش مصرف است. خرید کالاهای 
اختیاری اولین گزینه ای است که مصرف کنندگان دردوران فشار اقتصادی آن را حذف 

می کننــد و افزایش گزینه هایی که مصرف کننده تحت فشــارمالی وادار به حذف آنها 
می شود، برای تولید کنندگان خبر خوبی نخواهد بود.اقتصاددانان در فدرال رزرو، بانک 
مرکزی آمریکا، اصرار دارند که در نیمه دوم سال جاری اقتصاد آمریکا دچار رکود خواهد 
شد، حتی با وجود اینکه وضعیت بازار کار در این کشور تثیبت شده باقی مانده است. 
همچنین داده های جدید نشان از آن دارند که ۲۰ کشور در منطقه یورو در اواخر سال 

جاری به سمت رکود متمایل خواهند شد. 
تولید ناخالص داخلی منطقه یورو نسبت به ۳ ماه اول سال ۰.۱ درصد کاهش داشته 
اســت. این کاهش به دنبال کاهش ۰.۱ درصدی بود که اقتصاد منطقه یورو در ۳ ماه 
آخر ســال گذشــته تجربه کرده بود. با اینهمه تولید اقتصادی در این منطقه در ۳ ماه 
اول سال جاری ۰.۱ درصد افزایش داشته است. آلمان، بزرگترین اقتصاد اروپا نسبت به 
دیگر کشورهای منطقه یورو در سال جاری کاهش اقتصادی شدیدتری را احساس کرد 
و به سمت رکود پیش رفت. اقتصاد این کشور در ۳ ماه آخر سال گذشته ۰.۵ درصد و 

در ۳ ماه اول سال جاری ۰.۳ درصد منقبض شد.
باوجود اینکه روند افزایش قیمت در آمریکا و منطقه یورو کاهش یافته است، اما افزایش 
نرخ بهره و تورم بالا فشار زیادی را به مصرف کنندگان و کسب و کارها وارد می آورد. در 
این میان، تنها اقتصاد چین است که تحت تاثیر حذف محدودیت های کرونایی، بازگشایی 
اقتصادی و بازگشت مصرف کنندگان به رستوران ها و بخش گردشگری، در ۳ ماه اول 
سال ۲.۲ درصد رشد از خود نشان داده است. در مقایسه با زمان مشابه در سال گذشته، 

اقتصاد چین رشدی ۴.۵ درصدی را تجربه کرده است.

 چشم انداز محتاطانه تولید کنندگان بزرگ
فاکس کان، تولید کننده چندملیی قطعات الکترونیکی و تامین کننده اصلی شرکت اپل 
انتظار دارد درآمد حاصل از محصولات ابری و شبکه این کارخانه در سال جاری ثابت باقی 
بماند و در ۳ ماه دوم سال کاهش پیدا کند. رئیس این شرکت به تازگی اعلام کرده که 
نسبت به وضعیت مالی شرکت خود در ماه های آینده چشم اندازی محتاطانه دارد. غول 
تولیدی 3M که در زمینه تولید قطعات الکترونیکی فعالیت دارد هم به تازگی اعلام کرد 
که این شرکت به شدت تحت تاثیر کاهش شدید تقاضا از سوی مصرف کنندگان کالاهای 
الکنرونیک قرار گرفته است و در نتیجه قصد دارد ۶ هزار نیروی کار خود در سرتاسر جهان 
را اخراج کند.نظرسنجی انجمن ملی تولید کنندگان که در این هفته منتشر شد، نشان از آن 
 دارد که ۶۷ درصد از تولید کنندگان آمریکایی نسبت به آینده شرکت خود امیدوارند. این 
رقم کمنرین میزان امیدواری از سال ۲۰۲۰ تاکنون بوده است. ناتوانی در حفظ کارگران 
کارآمد، اقتصاد محلی ضعیف و اقلیم نامســاعد کســب و کار اصلی ترین چالش های 

تولید کنندگان آمریکایی بوده اند.

 نرخ تولید در بزرگترین اقتصادهای جهان 

اگرچه حدود یک سال از راه اندازی سامانه الکترونیک توثیق گذاری سهام گذشته 
است اما همچنان سوالات و ابهامات زیادی در خصوص فراگیری این طرح در سیستم 

بانکی کشور وجود دارد.
مرداد ماه سال گذشته از سامانه توثیق الکترونیک هوشمند »ستاره« راه اندازی شد. 
این سامانه قصد داشت تا امکان وام گرفتن را برای افرادی که توانایی اخذ وام از بانک ها 
را داشتند اما صرفا به دلیل نداشتن وثیقه ی ملکی از این امکان محروم بودند، فراهم سازد.

مشخصا تا قبل از راه اندازی سامانه ستاره افرادی که صاحب ملک نبودند، نمی توانستند 
با به وثیقه گذاشتن دارایی های منقول خود مثل طلا، سهام و... اقدام به دریافت وام کنند.  
بنابراین به منظور حل این مشکل و تسهیل روند اخذ وام از سیستم بانکی کشور برای 
عموم افراد جامعه، سامانه وثیقه گذاری الکترونیک ستاره سمات، راه اندازی شد تا افراد 
متقاضی دریافت وام، با استفاده از وثیقه گذاشتن سهام خود، نسبت به اخذ وام اقدام کنند. 
همچنین از دیگر اهداف مهم این طرح، امکان دریافت وام برای دارندگان سهام عدالت 
بود، که این افراد با وثیقه گذاری سهام خود، بتوانند از بانک های کشور وام دریافت کنند.

گفتنی است سامانه وثیقه گذاری الکترونیک ۵ مرداد ماه سال گذشته  با حضور وزیر 
اقتصاد و رئیس سازمان بورس در سازمان بورس رونمایی شد. رئیس سازمان بورس در 
رویداد رونمایی از این سامانه با اشاره به مزایا این سامانه گفت: افراد به صورت رسمی 
)از امروز( می توانند از این سامانه استفاده کنند و سامانه در سیستم بانکی هم به طور 
همزمان عملیاتی می شود.به گفته وی با بهره گیری از سامانه توثیق الکترونیک هوشمند 
»ستاره« سهامداران به ویژه سهامداران خرد می توانند، نیاز به نقدینگی فوری خود را 
بدون اینکه مجبور به فروش سهام یا دارایی خود شوند، مرتفع کنند و در واقع از طریق 
این سامانه امکان دریافت وام کوتاه مدت میسر می شود که پس از اتمام بازپرداخت وام، 
این وثیقه به صورت الکترونیک آزاد خواهد شد. بر این اساس قرار شد تا در گام های بعدی 

پذیرش سایر دارائی ها نظیر سکه، اندوخته بیمه عمر، گواهی کسر از حقوق و موارد دیگر 
برای انجام اموری که نیاز به وثیقه گذاری وجود دارد، به این سامانه اضافه خواهد شد.

همچنین به گفته ی محسن خدابخش، عضو هیئت مدیره سازمان بورس، با گذشت 
چند روز از اجرایی شدن این طرح، حدود ۳۵۰ هزار نفر با استفاده از توثیق سهام عدالت 
وام دریافت کرده اند. محسن خدابخش نکول )ناکامی در پرداخت( و عقب افتادگی این 
وام ها را صفر دانســت، در نتیجه هر شخصی که دارای سهام عدالت باشد می تواند در 

صورت واجد شرایط بودن، این وام را دریافت کند.

 ابهامات وثیقه گذاری سهام پابرجاست
اگرچه حدود یکسال از رونمایی سامانه توثیق الکترونیک هوشمند »ستاره« می گذارد، 
اما مشاهدات حاکی از آن است که این سامانه چندان کارا هم نبوده است و همچنان 
سوالات وابهامات مهمی در خصوص سامانه ستاره مطرح است. اولین سوالی که پیش 

می آید این است که چرا تا به امروز، غیر از امار رسمی که توسط یکی از اعضای هیئت 
مدیره سازمان بورس در همان روزهای ابتدایی اجرای این طرح در خصوص آمار افراد 
وام گیرنده از سامانه ستاره منتشر شد، هیچ آمار رسمی دیگری در خصوص تعداد افراد 

وام گیرنده با استفاده از روش توثیق سهام تا به امروز گزارش نشده است؟
همچنین دیگر سوالی که در خصوص این سامانه مطرح می شود این است که علارغم 
اینکه شرکت سپرده گذاری مرکزی، امکان وثیقه گذاری سهام، برای دریافت وام با وثیقه 
گذاری سهام  را برای سهامداران خود، ایجاد کرده و در حال حاضر افراد بسیاری، با دارا 
بودن شرایط گرفتن وثیقه در بورس، متقاضی بهره مندی از این تسهیلات می باشند 
چرا تعداد بانک های عامل برای اعطای وام  بســیار کم اســت و به نظر می رسد اکثر 
بانک های کشور، همچنان از وثیقه گذاری سهام برای اعطای وام استقبال نمی کنند؟

البته لازم ذکر اســت که اخیرا، باغستانی، مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی 
در گفت و گویی اعلام کرد: در حال مذاکره با)باقی مانده( بانک ها هستیم تا از سامانه 

ستاره برای وثیقه گیری سهام به صورت برخط استفاده کنند.
همچنین وی با اشاره به بانک ها معمولا وجه نقد را به میزان ۱۰۰ درصد، سفته را به 
میزان ۸۰ درصد و سهام را به صورت عمومی ۵۰ درصد ارزش آن را به عنوان وثیقه قبول 
می کنند، اما با استفاده از سهام وثیقه الکترونیکی علاوه بر کاهش سرعت وثیقه گیری، 

ارزش واقعی سهام هم مدنظر قرار می گیرد. 
در آخر نیز باید گفت همچنان به نظر می رسد در شرایط فعلی و با توجه به عدم موفقیت 
فاز اول طرح وثیقه گذاری سهام، احتمالا فعلا برای صحبت از سایر روش های وثیقه گذاری 
که رئیس سازمان بورس در سال گذشته وعده ی آن ها را داده بود )وثیقه گذاری دارائی ها 
 نظیر ســکه، اندوخته بیمه عمر، گواهی کسر و ...( بسیار زود است و بعید است که این

 طرح ها به زودی راه اندازی شود.

با ضمانت سهام بورسی می توان وام گرفت؟

  ۴هزار خودروی وارداتی هم اکنون در گمرک
 سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه با ابلاغ قوانین در زمینه استاندارد، گمرک و محیط زیست واردات خودرو تسهیل شده است، گفت: واردکنندگان خودرو ارز مورد نیاز را دریافت کردند و به زودی شاهد ترخیص خودروهای وارداتی بیشتری از گمرک 

خواهیم بود. مهدی ضیغمی در نشست آنلاین با بیان اینکه از آذرماه سال گذشته موضوع واردات خودرو ابلاغ شد، اظهار کرد: از همان زمان رایزنی ها برای انجام این کار آغاز شد، زیرا مسیرهای وارداتی بسته بود و پیش از آن نیز تجربه تحریمی نداشتیم.
وی افزود: مشــکلات را نمی توانســتیم به ســرعت بر طرف کنیم و باید قانون رعایت می شــد، به همین دلیل با تمرکز بیشتری پیش رفتیم که نیازمند زمان بود.سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران خاطرنشان کرد: با قوانین موجود امکان واردات وجود نداشت و دست 

دولت باز نبود، زیرا این قوانین بر اساس مصوبات مجلس شورای اسلامی تصویب شده بود و تغییر آن کار سختی بود.
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کشاورزی 

خرید محصول استراتژیك 
گندم در گلستان از مرز 

۴۰۰ هزار تن گذشت

»اباذر رجبی« با بیان اینکه نیشــکر فقط در استان خوزستان کشت 
می شود، افزود: در ایران به دلیل این تنوع اقلیمی چغندرقند به صورت 
بهاره و پاییزه کشــت می شود که بیشترین کشت نیز به صورت بهاره 

در کشور انجام می شود.
وی با بیان اینکه شکر مورد نیاز در کشور از طریق کشت چغندر قند، 
کشت نیشکر و واردات تامین می شود، اظهار کرد: کشت پاییزه چغندرقند 
بیشتر در استان خوزستان به دلیل زمستان های ملایم صورت می گیرد.

وی گفت: ولی اســتعدادیابی لازم در سایر مناطق نیز انجام شده و 
در اســتان های گلســتان، فارس و کرمانشاه نیز رو به گسترش است و 
در مناطق گرم خراسان بزرگ مثل کاشمر و بردسکن نیز امکان کشت 

پاییزه چغندرقند وجود دارد.

 برداشــت یك میلیون و ۴۰۰ هزار تن چغندر قند پاییزه در 
سال زراعی گذشته

مزدک جمشیدی    |     معاون پژوهش و فناوری موسسه تحقیقات اصلاح و تهیه بذر چغندرقند کشور مستقر در کرج گفت: ایران یکی از ۶ کشور دنیا است که به لحاظ 
تنوع  اقلیمی و عرض جغرافیایی، توانایی کاشت همزمان چغندر قند و نیشکر را دارد. 

 عیار قند به دست آمده در 
این کشت ۱۴.۶۳ درصد 

است و همچنین سطح زیر 
کشت بهاره در سال ۱۴۰۱ 
حدود ۹۲ هزار هکتار بود 

که میانگین عملکرد ریشه 
در این کشت، ۵۱ تن با عیار 

قند ۱۶.۸ درصد است.

ایران یکی از ۶ کشور دنیا در کاشت
 چغندرقند و نیشکراست

  افتتاح اولین آزمایشگاه صنعت ساختمان دارای 
گواهینامه ۱7۰۲۵ در استان گلستان

آزمایشگاه همکار بتن استرآباد؛ به عنوان اولین آزمایشگاه 
صنعت ساختمان دارای گواهینامه 17025 از مرکز ملی 
تایید صلاحیت ایران با حضور مدیرکل و جمعی از کارکنان 
استاندارد گلستان، مدیرکل دفتر هماهنگی امور سرمایه 
گذاری و اشتغال استانداری استان، رئیس سازمان نظام 
مهندسی ســاختمان و رئیس اداره مسکن و شهرسازی 

استان افتتاح شد.
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان - به گزارش روابط 
عمومی اداره کل استاندارد گلستان؛ سید مهدی حسینی 
گفت: آزمایشگاه بتن استرآباد دارای گواهینامه استاندارد 
17025 از مرکز ملی تایید صلاحیت ایران به مناسبت روز 
جهانی تایید صلاحیت همزمان با 100 آزمایشگاه دیگر از 

سراسر کشور افتتاح شد.
حسینی اظهار داشت: این آزمایشگاه پس از طی مراحل 
ارزیابی توسط کارشناسان سازمان ملی استاندارد و مرکز 
ملی تایید صلاحیت ایران موفق به دریافت گواهی تایید 
صلاحیت آزمایشــگاه 17025 اســتاندارد برای دامنه 

سنگدانه شده است.
وی تصریح کرد: بــا دریافت گواهی آزمایشــگاه همکار 
استاندارد در سطح ملی، امکان ارائه خدمات آزمایشگاهی 
به صنایع ساختمانی، مصرف کنندگان، بازرگانان، گمرکات 
و شرکت های بازرسی کالاهای وارداتی و صادراتی فراهم 
می شود.مدیرکل استاندارد گلستان در پایان با اهدا لوح 
سپاس به مناسبت روز جهانی تایید صلاحیت از رئیس اداره 
تایید صلاحیت و سیستم های مدیریت کیفیت استاندارد 

گلستان تقدیر کرد.

  بازدید میدانی از پروژه های گازرســانی بخش 
فیروزآباد

تکمیل گازرســانی به فیروزآباد تا قبل از شروع 
فصل سرما

 
فردین کبودی، کرمانشاه- ناصر حسینی سرپرست شرکت 
گاز استان کرمانشاه در راستای تسریع در روند گازرسانی 
به روســتاهای منطقه فیروزآباد کرمانشاه طی جلسه ای 
با پیمانکاران و نمایندگان کارفرما گزارشات لازم از روند 
اجرای پروژهای گازرسانی به این منطقه را اخذ و در جریان 
مسائل و مشکلات این پروژه ها قرار گرفت.وی سپس به 
همراه جمعی از کارکنان شــرکت گاز با حضور در بخش 
فیروز آباد شهرستان کرمانشــاه و دهستان های مختلف 
این بخش شامل دهستان های ســرفیروزآباد، عثمانوند 
و جلالوند، به بازدید میدانی از پروژه های گازرســانی این 
مناطق پرداخت.سرپرســت شرکت گاز اســتان در این 
بازدیدها به صورت مستقیم در جریان روند اجرا و پیشرفت 
پروژه قرار گرفته و هماهنگی و دستورات لازم جهت پیشبرد 
امور از جمله رفع دیفکت ها، استعلام حریم برای حوضچه 
ها و نشت یابی را صادر کرد.حسینی با تأکید بر گازرسانی 
به تمام روستاهای باقی مانده منطقه تا قبل از شروع فصل 
ســرما، بیان داشــت: تمام توان خود را بکار می گیریم تا 
خدمتی درخور و شایسته به مردم شریف منطقه فیروزآباد 
داشته باشیم.گفتنی است بخش فیروزآباد یک شهر و 210 
روستا با 5۴77 خانوار دارد که تاکنون به 1۳۴ روستا شامل 
۳۸12 خانوار آن گازرسانی انجام شده و هم اکنون ضریب 
نفوذ گاز در این بخش شــهری این بخــش 100 درصد و 
در بخش روســتایی 70 درصد می باشد.همچنین تعداد 
روستاهایی که گازرسانی به آنها در دست اجراست 50 روستا 
با 1۴۳۳ خانوار است و گازرسانی به 1۴ روستای این بخش 
با 172 خانوار در دست مطالعه می باشد و 12 روستای این 

بخش با ۶0 خانوار نیز فاقد قابلیت گازرسانی است. 

  ۸۰۰ هزار تن سیب زمینی از مزارع استان اردبیل 
برداشت می شود

 مدیر زراعت جهاد کشاورزی استان اردبیل از کشت پاییزه 
ســیب زمینی در 20 هزار هکتار از مزارع این استان خبر 
داد و گفت: پیش بینی می شود بالغ بر ۸00 هزار تن سیب 
زمینی از مزارع استان اردبیل برداشت و روانه بازار مصرف 
شود.غفور آقایی با اعلام این خبر اظهار کرد: با توجه به ابلاغ 
حدود 22 هزار هکتار برای کشت سیب زمینی طبق الگوی 
کشت سال جاری، حدود 20 هزار هکتار از مزارع کشاورزی 

این استان به زیر کشت سیب زمینی پاییزه رفته است.
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل با تاکید 
بر لزوم پایش و توصیه های فنی مزارع از سوی کارشناسان 
سازمان جهاد کشاورزی اســتان ادامه داد: مراقبت های 
زراعی مزارع سیب زمینی شامل مبارزه با آفات، بیماری ها 
و علف های هرز و همچنین تغذیه به موقع مزارع توســط 
کودهای شیمیایی و ریزمغذی و کودهای آلی انجام می شود.

آقایی یادآورشد: با توجه به شیوع بیماری سفیدک دروغی 
یا فیتوفترا با توجه شرایط آب و هوایی و بالا بودن رطوبت 
نسبی و مستعد بودن شرایط برای توسعه این بیماری لزوم 
مبارزه با قارچ کش های موثر مثل اکیوشن پرو و سایر سموم 
موثر بخصوص در حاشیه جنگل در منطقه نمین و اردبیل 
ضرورت دارد و لازم است ضمن رصد وپایش مزارع نسبت به 
توصیه های فنی توسط کارشناسان مراکز جهادکشاورزی 

اقدام اساسی صورت گیرد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/03/23
شماره : 1421

 به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی گلستان ،رئیس سازمان جهادکشاورزی استان گلستان 1۶ خرداد 1۴02 در برنامه زنده تلویزیونی گفتگوی ویژه خبری سیمای مرکز گلستان حضور یافت.
برزعلی رئیس سازمان جهادکشاورزی استان گلستان 1۶ خرداد ماه 1۴02 در برنامه زنده تلویزیونی گفتگوی ویژه خبری سیمای مرکز گلستان حضور یافت.

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان گلستان در این برنامه با اشاره به میزان کشت قراردادی در استان افزود: 157 هزار هکتار از اراضی استان زیر کشت قراردادی گندم رفت و استان گلستان توانست رتبه اول 
را در این حوزه کسب کند.رئیس سازمان جهادکشاورزی استان گفت: کشت قراردادی می تواند ما را به الگوی کشت ترسیم شده استان برساند و در مصرف بهینه آب در بخش کشاورزی بسیار کمک کننده باشد. 

وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به اینکه خرید تضمینی محصول استراتژیک گندم از مرز ۴00 هزار تن گذشت گفت: از همه گندم کاران زحمت کش استان که در گرما و سرما برای تولید بیشتر محصول 
و تامین امنیت غذایی کشورتلاش می کنند سپاسگزارم.در این برنامه احمدی رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( نیز حضورداشت و از جمله اهداف اجرای کشت قراردادی را افزایش عملکرد در واحد سطح 

و اصلاح الگوی کشت عنوان کرد.

 جلب مشارکت مردم در حفاظت  ، استفاده از فرصت هاست

راه اندازی توربین ۳۱۵ مگاواتی نیروگاه رامین اهواز با استفاده از پره های ایرانی

خراسان شمالی _ خبرنگار آوای اقتصاد  _ اسدالله ابراهیمی -  پارک ملی گلستان 
اولین ذخیره گاه زیست کره زمین در ایران است که به عنوان جنگل های هیرکانی 

ثبت جهانی شده است.
مهندس مهدی تیموری مدیر پارک ملی گلستان می گوید پارک ملی گلستان با  
وسعتی بالغ بر ۹2 هزار هکتار و باداشتن بیش از ۸0گونه   درخت و 50 گونه درختچه 
و1200 گونه گیاهی و حیات وحشی بی نظیر با تنوع گونه حیوانی منحصر به فرد در 
سال 1۳55 به عنوان ذخیره گاه زیست کره زمین عنوان گرفت که   حوزه جغرافیایی 

۳ استان خراسان شمالی،  گلستان و سمنان را در بر می گیرد .
حفاظت از این محبت الهی نیازمند جلب مشارکت مردم بومی و محلی ساکن در 
این پارک است که  خوشبختانه در چند سال اخیر این مهم به طرق مختلف و کارهای 

فرهنگی و آموزشی شکل گرفته است که بسیار جای خوشحالی دارد .
تیمــوری اضافــه می کند : حفاظت لایه های مختلفی دارد که جلب مشــارکت 
مردمی به خصوص بومیان حاشیه زیست گاهها و خصوصاً پارک ملی گلستان رامی 

توان استفاده از از فرصت ها تلقی کرد .
ما متولیان حفاظت و مسئولین باید مردم را چه بومیان مناطق و چه سایر خیرین 
و حامیان محیط زیســت را همراه و همگام خود در عرصه حفاظت و نگهداری این 
امانت الهی  کنیم تا بتوانیم نسل های بعدی را شریک این زیبایی خدادادی کنیم .

مدیر پارک ملی گلســتان اظهار داشت: خوشبختانه حامیان و خیرین پارک ملی 
گلستان در بسیاری از جهات و مسائل فرهنگی و حفاظتی کمک حال بسیار خوب و 

موثری در بحث مدیریت پارک ملی گلستان هستندبه طوری که در راستای توسعه 
فرهنگی و جلب مشــارکت مردم بومی و ســاکن حاشیه این پارک اولین مدرسه ی 
ساخته شده ایران توسط متولیان حفاظت از پارک ملی گلستان در روستای  لوهندور 

ظرف مدت ۹ ماه به نام مدرسه هیرکان توسط آقای دکتر محمود نجفی از حامیان و 
دوست داران ذخیره گاه  زیست کره زمین پارک ملی گلستان افتتاح شد .

وی افزود : اینگونه حرکت ها و حمایت های حامیان می تواند حفاظت مشارکتی 
و ایجاد نگاه مثبت حاشیه نشینان پارک ملی به حفاظت و ماموران حفاظت را داشته 
باشــد .تیموری ضمن تفدیر و تشکر از دکتر نجفی و علی گودرزی از حامیان مهم و 
تاثیرگذار پارک ملی اضافه کرد : جنگلهای هیرکانی پارک ملی گلستان متعلق به کل 
دنیا و مردم دنیا است . همه مردم باید حافظان بی قید و شرط محیط زیست باشند 
و در حفظ نگهداری و پاکیزگی این جنگل ها  احساس مسئولیت بکنند و امیدوارم 
با راهبرد صحیح مســئولین و آموزش و فرهنگ ســازی در تمام سطوح جامعه چه 
شهری چه روستایی بتوانیم به تعداد حامیان محیط زیست اضافه کنیم ، چون حفظ 
و حراست تنها با ماموران و زحمت کشان این عرصه درقالب محیط بان یا جنگل بان 

میسر نمی شود مگر مشارکت همه جانبه مردم .
ایشــان در پایان ضمن تشــکر و قدردانی به مناسبت هفته محیط زیست از کلیه 
ماموران محیط زیســت و محیط بانان کل کشــور و پارک ملی گلســتان یاد کرد  و 
خاطره شهدای محیط زیست را گرامی دانست و آنها را حافظان واقعی محیط زیست 
خواند و شــهادت در حفــظ و نگهداری طبیعت را ســرلوحه کار کلیه محیط بانان 
دانســت و اضافه کرد حفاظت از آب و خاک کشور عزیزمان در عرصه محیط زیست 
و منابع طبیعی جهادی است که پایان ندارد ، محیط بان سربازی است که شرافتش 

به استواری کوه هاست .

جلوگیــری از خروج ۶00 هزار یورویی ارز از کشــور ) حدود ۳۶ میلیارد تومان(، 
حمایت و تکیه بر توانمندی ایرانی ، کاهش زمان تعمیرات و راه اندازی سریعتر این 

واحد ۳15 مگاواتی مهمترین دستاورد این پروژه تخصصی بود.
توربین واحد ۳15 مگاواتی شــماره ۶ نیروگاه رامین اهواز پس از نصب پره های 

ساخت ایران مجددا به شبکه سراسری برق کشور متصل شد.
محسن حافظی مدیرعامل نیروگاه رامین اهواز با اعلام این خبر گفت: توربین واحد 
۳15 مگاواتی شماره ۶ این نیروگاه در اوایل اسفندماه سال گذشته از ناحیه پره های 
اســتیج 27و 2۸و 2۹ دچار شکستگی و آسیب های جدی شد و ناگزیر شدیم جهت 

جلوگیری از آسیب های بیشتر این واحد تولید برق را از مدار خارج کنیم.
حافظی گفت: پره های این نوع توربین ها فشار 2۴0 اتمسفری و حرارت 5۴0 درجه 
ســانتیگرادی را می بایست تحمل کنند که دارای متریال ،ساختار فنی و تکنولوژی 

خاصی هستند که تاکنون در کشورهای بلوک شرق تولید می شدند.
وی گفت: اعتماد به سازندگان ایرانی و قطع کامل وابستگی به سایر کشورها همواره 
از رویکردهای وزارت نیرو و بویژه صنعت برق حرارتی بوده و ما نیز بر همین اســاس 
ســاخت و تعویض این پره ها را به شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران واگذار نمودیم و 
پس از نصب و اجرای تنظیمات تخصصی توانستیم با موفقیت این واحد تولید برق را 

راه اندازی و مجددا به شبکه سراسری برق کشور متصل نماییم.
وی گفت: در این پروژه پره های استیج شماره 27 تعویض شده و پره های استیج 
شماره 2۸ و 2۹ مورد ترمیم و اصلاح قرار گرفتند. حافظی همچنین از ساخت و نصب 
پره های استیج 2۹ برای اولین بار در ایران برروی روتور IP  رزرو این نیروگاه  خبر داد 

که هم اکنون در شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران در حال انجام است.
حافظی با اشاره به آغاز فصل گرما و پیک مصرف برق در جنوب کشور گفت: خرید 

و انتقال این نوع پره ها با توجه به شرایط  تحریمی ، قیمت هنگفت و پروسه زمانی 
تامین آنها باعث عدم راه اندازی بموقع این واحد نیروگاهی می شد که احتمالا بیش 
از ۸ ماه بطول می انجامید در حالی که پروســه ساخت، نصب و راه اندازی این واحد 

نیروگاهی با تکیه بر دانش و تخصص ایرانی حدود ۳ ماه طول کشید.
مدیرعامل نیروگاه رامین اهواز جلوگیری از خروج ۶00 هزار یورویی ارز از کشور) 
حدود ۳۶ میلیارد تومان( ، حمایت و تکیه بر توانمندی ایرانی ، کاهش زمان تعمیرات 
و راه اندازی ســریعتر این واحد ۳15 مگاواتی را مهمترین دســتاورد این روی پروژه 
دانست و اظهار امیدواری نمود شاهد تولید پایدار انرژی برق توسط این  واحد تولیدی 

بویژه در تابستان و پیک مصرف برق سال جاری باشیم.
وی همچنین افزود : نیروگاه های حرارتی بیش از ۹5 درصد برق کشور را تولید می 
کنند که با سختی ها و هزینه های هنگفتی صورت می پذیرد و از  مردم و صنایع می 
خواهیم که با صرفه جویی در این انرژی حیاتی صنعت برق حرارتی را همراهی کنند 

تا بتوانیم نیاز مردم و شبکه سراسری برق کشور را تامین کنیم.
لازم بذکر اســت نیروگاه رامین اهواز با ۶ واحد تولیدی بزرگترین نیروگاه بخاری 
کشور است و نقش مهمی در تامین برق مورد نیاز مردم، صنایع و پشتیبانی از شبکه 

سراسری برق کشور ایفا می کند.

رجبی در ادامه به عملکرد کشاورزان چغندرکار در سراسر کشور اشاره کرد 
و افزود: در ســال زراعی گذشــته )1۴01-1۴00( از سطح 20.۸ هزار هکتار 
چغندرقند کشت شده، یک میلیون و ۴00 هزار تن ریشه تولید شده که یک 

رکورد را به ثبت رسانده ایم.
وی اظهار کرد: از این میزان ریشــه برداشت شده پس از عملیات فراوری، 
1۶0 هزار تن شکر تولید شد که میانگین عملکرد ریشه در کشت پاییزه، ۶5 

تن در هکتار بوده است.
وی با بیان اینکه میانگین عیار قند به دســت آمده در این کشــت 1۴.۶۳ 
درصد است، افزود: همچنین سطح زیر کشت بهاره در سال 1۴01 حدود ۹2 
هزار هکتار بود که میانگین عملکرد ریشــه در این کشت، 51 تن با عیار قند 

1۶.۸ درصد است.
معاون پژوهش و فناوری موسســه تحقیقات اصلاح و تهیه بذر چغندرقند 
کشــور میزان ریشه تولید شده در کشت بهاره در سال 1۴01 را پنج میلیون 
و ۳50 هزار تن عنوان کرد و گفت: از این میزان ریشــه، 7۳۴ هزار تن شــکر 

استحصال شده است.

 سطح کشت بهاره در سال جاری کاهش یافت
رجبی با بیان اینکه در ســال جاری کشــت بهاره چغندر قند به 70 هزار 
هکتار رسید، افزود: کشت بهاره نسبت به سال گذشته کاهش داشته که یکی 
از دلایل آن اعلام دیرهنگام قیمت تضمینی خرید چغندرقند می باشد ضمن 
اینکه قیمت اعلامی نســبت به ســال گذشته افزایش چندانی نداشته و مورد 

انتظار کشاورزان نبوده است.
وی تصریح کرد: کشت پاییزه ســال زراعی 1۴02-1۴01 اکنون در حال 
برداشــت است که برداشت در بعضی از استان ها همچون خوزستان به لحاظ 
شــرایط اقلیمی در اردیبهشــت و خرداد ماه انجام می شود ولی در مناطقی 

همچون استان گلستان برداشت تا نیمه تیرماه ادامه دارد.

 ۸۰ هزار هکتار از اراضی زراعی خوزستان زیر پوشش نیشکر
معاون پژوهش و فناوری موسســه تحقیقات اصلاح و تهیه بذر چغندرقند 
کشــور ادامه داد: همچنین سطح زیر کشــت محصول نیشکر در سال زراعی 
1۴01-1۴00 حدود ۸0 هزار هکتار در اســتان خوزســتان بوه که منجر به 

تولید 5.۳ میلیون تن نی شد.
وی با اشــاره به اینکه از این میزان تولید نی حدود ۶00 هزار تن شــکر 
استحصال شد، اضافه کرد: همچنین بخشی از نیاز کشور به شکر از طریق واردات 
تامین می شود که در سال گذشته حدود 500 هزار تن شکر وارد کشور شد.

وی میزان مصرف شــکر در کشور را بین 2.2تا 2.۴ میلیون تن عنوان کرد 
و گفت: سرانه مصرف شکر در دنیا 1۹.5 کیلوگرم است در حالی که بر اساس 
برآوردهای وزارت جهاد کشــاورزی، سرانه مصرف شکر در ایران 2۹ کیلوگرم 
می باشد.وی اظهار کرد: طبق توصیه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

باید سرانه مصرف شکر در کشور به 2۳ کیلوگرم کاهش یابد.

در روز جهانی محیط زیست 

تحقق حفظ ذخایر آبزیان با صدور مجوزهای الکترونیکی
 رییس سازمان شیلات ایران با اعلام اینکه برداشت از ذخایر شیلاتی باید محدود 

شود، گفت: صدور مجوزهای الکترونیکی موجب حفظ ذخایر آبزیان می شود.
 »سیدحســین حسینی« شب گذشــته در برنامه صف اول در خصوص موضوع 
"صدور مجوزهای صیادی تا ارتقای ذخایر دریایی" افزود: سازمان تخصصی شیلات 
برای حفظ ذخایر آبزیان و مقابله با صدور مجوزهای بی رویه مســوول است و در این 
راستا ۹ خدمت و 70 زیرخدمت در سامانه صدور مجوزهای شیلاتی فعال کرده است.

رییس سازمان شیلات ایران اظهارداشت: سازمان شیلات ایران مطابق قانون حفاظت 
از منابع آبزیان باید اقدامات کارشناســانه ای را برای حفظ ذخایر آبزیان انجام دهد و 
در این راستا با هماهنگی هیات مقررات زدایی برای حذف امضاهای طلایی و مبارزه با 
فساد، در راستای الکترونیکی کردن فرآیند صدور مجوزها با همکاری کارشناسان دفتر 

اطلاعات فناوری وزارت جهادکشاورزی و بیش از 2۳0 نفر - ساعت جلسه کارشناسی 
موفق به رونمایی از سامانه سماک شد.

حسینی تصریح کرد: از سال 1۳۹7 مجوز سفرهای صیادی از طریق سامانه سیمرغ 
انجام می شد و سامانه سماک که با توجه به میزان برداشت از ذخایر راه اندازی شده 
است، با هدف حفظ ذخایر منابع آبزیان طراحی و از افزایش بی رویه صید و صیادی 

ممانعت می کند.
وی خاطرنشان کرد: در چهارم خردادماه سال جاری سامانه سماک رونمایی شد و 
بدین ترتیب تمامی مواردی که برای شغل صیادی ضرورت داشت در آن لحاظ شده 
اســت.وی ادامه داد: از اســفند ماه سال 1۴00 فهرست مجوزها برای درج در سامانه 
طراحی شد و 1500 مجوز برای صیانت از ذخایر و فرصت های جدید صید و صیادی 

ایجاد شد.رییس سازمان شیلات ایران درباره میزان برداشت از منابع گفت: درخواست 
مجوز از آب های کم عمق در استان خوزستان ۳۴ هزار تن، بوشهر ۴5 هزار تن، هرمزگان 

1۸۴ هزار تن و سیستان و بلوچستان 12۴ هزار تن بوده است.
وی تصریح کرد: تغییر روش صید از گوش گیر به لانگ لاین باید توســط صیادان 
رعایت شود، علاوه بر آنکه نوع گونه، مکان صید و مشخصات شناورها در سامانه فوق 
ثبت شده باشد.حسینی ادامه داد: براساس فرمایشات رهبر معظم انقلاب مقررات زدایی 

به معنی مراقبت زدایی نیست اما این راه های پرپیچ و خم باید برداشته شود.
وی با اعلام این که میزان مجاز قابل برداشت از دریا، امکان افزایش تلاش صیادی 
را در بــردارد، گفت: با توجه به تغییــر روش صید از کمی به کیفی، 1200 مجوز با 

حفظ صیانت از دریاها اعلام شد.
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سالانه ۱۰ میلیارد ریال برای 
نگهداری روشنایی تونل های 
بوشهر هزینه می شود 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان بوشهر گفت: سالانه حدود ۱۰ میلیارد ریال اعتبار برای تعمیر و نگهداری روشنایی های تونل های این استان اختصاص داده می شود. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی)بوشهر(،مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان بوشهر گفت: سالانه حدود ۱۰ میلیارد ریال اعتبار برای تعمیر و نگهداری روشنایی های 
تونل های این استان اختصاص داده می شود.عبدالکریم اخترشناس اظهار داشت: استان بوشهر دارای ۱۲ دستگاه تونل مجموعا به طول ۶۳۰۰ متر است که شامل ۷دستگاه در بزرگراه جم-سیراف، 

۲ دستگاه در محور عسلویه- لامرد، ۲ دستگاه در محور اهرم - فراشبند و ۱ دستگاه در بزرگراه برازجان- کنارتخته می باشد.
وی با اشاره به اینکه برای نگهداری تونل های استان سالانه به حداقل ۵۰ میلیارد ریال اعتبار نیاز است، تصریح کرد: استان بوشهر از محدود استان هایی است که به طور امانی توسط دو اکیپ ۷ 
نفره به تعمیرات تونل ها اقدام می کند که در مقایسه با شیوه پیمانکاری، ۴۰ میلیارد ریال صرفه جویی می شود.وی یادآور شد: با اتکا به توان نیروهای تاسیسات این اداره کل، هزینه نگهداری تونل ها 
یک پنجم برآوردهای پیمانکاری در حال انجام است.به گفته وی، تعمیرات جت فن ها، رنگ آمیزی دیواره های داخل تونل، شستشوی دوره ای و تثبیت دیواره و همچنین سقف ها جهت جلوگیری 

از هرگونه ریزش از جمله مواردی هستند که باید در سرویس و نگهداری از تونل همه ساله به آن توجه داشت.

الهام صالح      |      طبق بررسی های انجام شده، سه گزاره مهم در مورد مصرف برق در تابستان سال ۱۴۰۱ وجود داشت که مسلماً در سال جاری با 
همان کیفیت و چه بسا بهتر دنبال خواهد شد، زیرا هنوز ناترازی بین تولید و مصرف انرژی در کشور به صورت جدی وجود دارد

تامین برق مورد نیاز صنایع و رشد تولید با مدیریت مصرف

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/03/23
شماره : 1421

در سال گذشته حتی یک مورد خاموشی برق نداشتیم

پیگیری مشکلات شهر در بازدید نماینده مجلس شورای اسلامی از شهر عالیشهر 

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ مدیر عامل شــرکت برق منطقه ای یزد گفت : 
خوشبختانه در سال گذشته با مشارکت صنایع و مردم استان حتی یک مورد خاموشی 

برق نداشتیم
» ابوالفضل اسدی« در نشست خبری با اصحاب رسانه استان با بیان این که ۷۵ درصد 
برق مصرفی استان صنعتی، ۱۱ درصد خانگی، ۷ درصد کشاورزی و ۷ درصد مربوط به 
سایر مصارف است، گفت: این نسبت معمولاً در تابستان تغییر می کند و به منظور گذر 

از پیک بار، سهم بخش صنعت تا حدود ۶۰ درصد نیز کاهش می یابد.
مدیر عامل شرکت برق منطقه ای یزد با اشاره به پرداخت پاداش ۳۶ میلیارد تومانی 
به صنایع اســتان در قبال مشارکت برای گذر از پیک بار سال گذشته تصریح داشت : 
پیک بار استان از ابتدای سال جاری تاکنون ۱۹۳۵ مگاوات و پیک نیاز مصرف استان 

در سال گذشته ۲۰۵۲ مگاوات بوده است.  
اســدی با تشــریح جزئیات پرداخت پاداش صرفه جویی در بخش خانگی گفت : 
امسال علاوه بر مشترکان زیر الگوی مصرف،  برای صرفه جویی مشترکان بالای الگوی 
مصرف نیز پاداش در نظر گرفته شده است.اسدی در ادامه افزود : در هفته اول خرداد 
 به دنبال افزایش زود  هنگام دمای هوا، مصرف برق در کشور به شدت افزایش یافت و 

به ۶۱ هزار و ۹۱۷ مگاوات رسید.
وی از برنامه ریزی صورت گرفته از چهار ماه قبل برای گذر از پیک بار امسال خبر داد 
و بیان داشت : از مهمترین اقدامات صورت گرفته در این رابطه اجرای طرح های پیک بار 
موظفی برق استان بوده که شامل ارتقای ظرفیت پست های انتقال و فوق توزیع استان 
به  ۱۳ هزار و ۵۰۰ مگاوات و افزایش سهم تولید برق خورشیدی استان به ۹۹ مگاوات 

از مجموع ۲۸۰۰ مگاوات ظرفیت نامی تولید برق استان یزد بوده است.
این مقام مسئول در بخش دیگری از سخنان خود  با بیان این گفت: خوشبختانه در 
سال گذشته با وجود مشارکت صنایع، جزو معدود کشورهایی بودیم که افزایش تولید 

فولاد و ســیمان را داشــتیم اعلام داشت : مطابق برنامه وزارت صمت و نیرو به صنایع 
همکار پاداش مشارکت پرداخت می شود.

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای یزد گفت: در همین راستا صنایع به سه گروه تقسیم 
شده که ۹۰ درصد آنها شامل صنایع کوچک و واحدهای صنفی صنعتی همانند بخش 
خانگی فعالیت خواهند کرد،  برای واحدهای صنعتی داخل و خارج شهرک های صنعتی 
از ۲۰ خرداد تا ۱۷ شــهریور نیم روز صرف جویی از ساعت ۱۱ تا ۲۳ درخواست شده 
و در مورد صنایع بزرگی که تعداد آنها در کشــور ۳۰۰ واحد است، مشارکت از طریق 
بخشی از بار از ساعات اوج به ساعت غیراوج و نیز تعطیلات و تعمیرات در زمان پیک 
را خواهیم داشت.اسدی اوج زمان همکاری برای کاهش پیک مصرف را ۱۵ تیر تا ۱۵ 
مرداد ذکر کرد و گفت: حداکثر همکاری در این ایام به ۴۰۰ مگاوات خواهد رسید ولی 

در این ایام شاهد تعطیلات و تعمیرات صنایع بزرگ در استان خواهیم بود.
مدیر عامل شــرکت برق منطقه ای یزد با بیان اینکه سال گذشته جمعاً حدود ۳۶ 

میلیارد تومان پاداش در قبوض برق صنایع اســتان اعمال شــده است تصریح داشت : 
مهمترین خسارت ناشی از قطع برق برای صنایع، قطع بی برنامه برق است که در این 
رابطه خوشبختانه با مشارکت صنایع استان در سال گذشته حتی یک مورد قطعی برق 

در استان یزد نداشتیم.
به گفته این مسئول: علاوه بر اتمام طرح های پیک بار سال جاری که برق پایدارتری را 
برخی شهرستان ها مانند مهریز به همراه خواهد داشت، سرویس و نگهداری شبکه نیز به 
رغم محدودیت های قطعات ناشی از تحریم ها در استان به صورت کامل انجام شده است.

اســدی هماهنگی با صنایع برای برنامه ریزی تولید و حداکثر بارگیری از اســفند  
۱۴۰۱، مکاتبه با صنایع برای جابجایی و برنامه ریزی تعطیلات و تعمیرات به ایام گرم 
و دریافت برنامه زمانبندی، تامین ســوخت مولدهای اضطراری و خود تامین صنایع ، 
برگزاری جلسات تخصصی با صنایع استان برای امادگی در ایام اوج بار تابستان و بازدید 
از مشترکان و آشنایی با فرآیند تولید و تجهیزات عمده مصرف را از جمله اقدامات صورت 

گرفته در جهت کاهش پیک بار در استان خواند.
مدیر عامل شرکت برق منطقه ای یزد از دیگر این اقدامات به بررسی وضعیت بار و 
انرژی مشترکان و مکاتبه و پیگیری از توانیر و شرکت مدیریت شبکه و ارائه چالش ها و 
مشکلات صنایع مختلف به منظور افزایش سققف پیک مصرف استان در راستای کاهش 
محدودیت های صنایع،  مکاتبه با صنایع بزرگ به منظور تامین بخشی از انرژی مصرفی 
از انرژی های تجدید پذیر ماده ۱۶ قانون دانش بنیان و پیگیری ایجاد مولدهای خود 

تامین توسط مشترکین برای ایام اوج بار، اشاره کرد.
اســدی در موضوع صرفه جویی در بخش ادارات اســتان نیز گفت: ادارات موظف 
هســتند کاهش ۳۰ درصدی مصرف برق در ســاعات اداری و ۶۰ درصدی در ساعات 

غیراداری را دنبال کنند.
در پایان به سؤالات خبرنگاران پاسخ داده شد .

به گزارش روابط عمومی شــهرداری وشورای اسلامی شهرعالیشهر،حاج صدرالله 
اسدیان مطلق رئیس شورای اسلامی شهر در حاشیه بازدید دکتر عبدالکریم جمیری 
نماینده مردم شریف شهرستان های بوشهر گناوه و دیلم درمجلس شورای اسلامی گفت: 
مشکلات شهر زیاد بوده و مردم بعد از سی سال سکونت درعالیشهر هنوز از خدماتی 
همچون عدم شبکه فاضلاب شهری، نداشتن خدمات درمانی)بیمارستان(، آرامستان 
و کمبودهای بسیاری از قبیل امکانات ورزشی ، بهداشتی ، روشنایی معابر و خیابانهای 
ســطح شهر و… رنج می برند. ۱- از انجایکه شهروندان عالیشهری مجبور بودند که 
اموات خود را جهت دفن به آرامستانهای روستاهای همجوار ببرند با پیگیری شورای 
اســلامی شهر و همکاری و اجرای شرکت محترم عمران عالیشهر، با وجود اینکه یک 
سال و اندی از کلنگ زنی این پروژه میگذرد و هم اکنون نیز در حال اجرا می باشد، 
مشکلاتی از قبیل جاده دسترسی، آب رسانی و برق رسانی به آرامستان وجود دارد که 
با حضور دکتر جمیری مقرر گردید که این مشکلات به زودی برطرف گردد تا مورد 
بهره برداری قرار گیرد. ۲- در خصوص بیمارســتان محلی شهید سلیمانی نیز مقرر 

گردید تا دکتر جمیری نسبت به پیگیری تخصیص اعتباری که علوم پزشکی استان 
جهت تامین تجهیرات مورد نیاز و استقرار پزشکان متخصص جهت ارائه خدمات بهتر 

قول داده بودند را جهت رضایتمندی مردم شــریف عالیشهر، پیگیری نمایند. ۳- در 
خصوص کمبود و مشکلات امکانات و فضاهای ورزشی، با حضور سرپرست اداره کل 
ورزش و جوانان استان مقرر گردید، تا کفپوش،سیستم سرمایشی و سقف تنها سالن 
ورزشی شهر جهت استفاده جوانان عالیشهری ترمیم گردد و با توجه به مطالبه بحق 
مردم، اســتخر ساخته شده توســط شرکت عمران هر چه سریعتر به سازمان تربیت 
بدنی تحویل داده شــود تا مورد استفاده شهروندان قرار گیرد و همچنین چمن کنار 
ســالن پوریای ولی نیز به دلیل فرسودگی تعویض گردد. رئیس شورای اسلامی شهر 
عالیشــهر در پایان ضمن تشکر از پیگیری های نماینده محترم مردم شهرستان های 
بوشــهر، گناوه و دیلم در مجلس شــورای اســلامی بیان نمودند: با توجه به افزایش 
جمعیت شــهر عالیشــهر، تقاضای پیگیری افزایش ســرانه و تخصیص اعتبار برای 
ایجاد امکانات شــهری و رفاهی در جهت خدمت رســانی هر چه بهتر به مردم شهر 
 عالیشــهر بوده و شاهد پیشرفت شهر عالیشهر و رضایتمندی شهروندان عالیشهری

 نسبت به گذشته باشیم. 

  تعمیرات اضطراری سیستم لوله کشی داخل 
واحد نمک زدایی نفت شهر پایان یافت.  

فردین کبودی، کرمانشــاه- عملیات تعمیرات 
اضطراری سیســتم لوله کشی داخل واحد نمک 
زدایی نفت شهر به منظور جلوگیری از گسترش 
خوردگی لوله ها و تاسیسات و در نتیجه جلوگیری 
از ایجاد حوادث ناخواســته و قطع جریان تولید، 
طی مدت ۱۵ روز با موفقیت پایان یافت. مهندس 
محســن بیات رئیس منطقه عملیاتی نفت شهر/ 
تنــگ بیجار با اعلام این خبر گفــت: با توجه به 
اهمیــت تولید در منطقه عملیاتی نفت شــهر به 
جهت مشترک بودن میدان با کشور عراق و به دلیل 
خوردگی بیش از حد لوله های داخل واحد نمک 
زدایی نفت شهر با هدف جلوگیری از وقفه در تولید 
نفت، بالابردن ضریب ایمنی و پیشــگیری از آثار 
زیانبار زیست محیطی در بدترین شرایط اقلیمی 
و با وجود گرمای طاقت فرســا و وجود ریزگردها، 
عملیات تعمیرات اضطراری خطوط لوله آغاز و در 
نهایت در اقدامی جهادی این تعمیرات پس از ۱۵ 

روز با موفقیت به اتمام رسید.
بیات در ادامه به تشــریح مراحــل انجام این 
عملیــات پرداخــت و گفــت: تعمیرات شــامل 
جوشکاری ۱۹۰ ســر لوله در سایزهای مختلف، 
تمیزکاری، شستشو و بازرسی تجهیزات و ظروف 
داخل واحد ، برج گوگردزدا، سیستم کلوز درین و 
پیش گرم کننده نفت بوده است. در این تعمیرات 
همچنین تعمیر و تنظیم مجدد کلیه شــیر های 
ایمنی، ســرویس و تست عملکرد شیرهای قطع 
اضطراری، بازرسی و تعمیر کلیه تجهیزات برقی و 
ابزار دقیق انجام گرفت و مطابق برنامه اعلام شده 

تعمیرات به پایان رسید.
وی تصریح کرد: تعمیر و نوســازی سیســتم 
لوله کشــی تاسیسات منطقه عملیاتی نفت شهر 
با مشارکت واحدهای تعمیرات، تعمیرات خطوط 
 ،HSE ،لوله، ابزار دقیق، بهره برداری، تعمیرات برق
حراســت، کالا و ... انجام گرفت. بر اســاس این 
گزارش ، واحد بهره برداری نفت شــهر در فاصله 
۲۲۰ کیلومتری غرب کرمانشــاه و ۶۰ کیلومتری 
شهرستان قصر شــیرین قرار دارد ، نفت تولیدی 
میدان نفت شهر را پس از فراورش، شیرین سازی 
و نمک زدایی به تلمبه خانه نفت شهر ارسال، که 
در نهایت بخشی از خوراک پالایشگاه نفت کرمانشاه 

را تامین می نماید.

 عابدی: بررسی چالش ها و توسعه ظرفیت 
زیرســاخت های حوزه گردشگری و دانش 
بنیان از اولویت های مهم توســعه استان 

گلستان است
ســیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به 
گزارش پایگاه اطلاع رســانی سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی اســتان گلســتان، عابــدی رئیس 
سازمان، در جلســه کارگروه اقتصادی، اشتغال و 
سرمایه گذاری، براولویت قرار دادن تحول و توسعه 
موضوعات مهم اقتصادی را در دستور کار استان 

تأکید نمودند.
عابدی، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان گلستان، با اشــاره به اینکه توزیع استانی 
برداشت آب زیرزمینی در استان  گلستان به یک 
اندازه نیست، بیان کرد: بررسی ها نشان می دهد که، 
سهم منابع زیرزمینی در تأمین آب مورد استفاده 

به شدت افزایش یافته است.
وی تأکید کرد: تلاش استان بر این است که از 
تک منبعی خارج شویم و در این راستا، اقداماتی 
در استان انجام شده که بتوانیم در سطح ملی، آن 
ظرفیت هایی که در اســتان ضرورت دارد را مورد 

بهره برداری قرار دهیم.
عابدی در بخشــی دیگر از ســخنانش افزود:  
توســعه حوزه گردشــگری، لایروبی کامل خلیج 
گــرگان در یــک برنامــه میان مــدت و با بهره 
 مندی از ظرفیت زیرســاخت های گردشــگری

 در حوزه جزیره آشــوراده، بایستی در دستور کار 
استان قرار گیرد.

عابدی، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان گلستان، در خصوص پروژه های دانش بنیان 
بیان  افزود: در قانون بودجه ســال ۱۴۰۱، حدود 
۸۱ میلیــارد تومان منابع برای حوزه دانش بنیان 

اختصاص پیدا کرده است.
عابــدی در پایــان تأکیــد کرد: یــک برنامه 
 ریــزی افــق میــان مــدت در حــوزه دانــش 
بنیان و کارآفرینی، بایستی در دستور کار استان 

قرار گیرد.

مدیر عامل برق منطقه ای یزد در جمع خبرنگاران:

سال ۱۴۰۱ مصرف برق کشور نسبت به سال پیش از آن ۹ درصد افزایش یافت )بخشی از آن نمادی 
از توسعه تولید در کشور است( و برق ۹۲% واحدهای صنعتی کشور بدون محدودیت تأمین شده است.

همچنین در این سال رشد ۳۴ درصد تولید صنایع )فولاد و سیمان( در تیرماه، نسبت به مدت 
مشابه قبل، حاکی از افزایش تأمین برق آنها است.

این ســه گزاره، دقیقاً اشــاره به رشد مصرف برق و به دنبال آن رشد تولید در کشور می کند که 
درعین حال با عدم بروز خاموشــی نامنظم صنایع و نبود هیچ گونه خاموشــی خانگی همراه بوده و 

نمادی از تأمین برق مطمئن و پایدار در تابستان سال های اخیر است.
از تابستان ۱۴۰۰ تا بهار ۱۴۰۱، به میزان ۴۲۰۰ مگاوات ظرفیت نیروگاهی جدید و یا با افزایش 
ظریفیت نیروگاه های موجود برای تأمین برق کشور اضافه شد و تا تابستان ۱۴۰۱ نیز ۱۸۰۰ مگاوات 

نیروگاه دیگر در مدار تولید قرار گرفت.
همین موضوع و مدیریت مصرف و صرفه جویی خوب مردم باعث شده تا خاموشی و قطعی برق 

در بخش خانگی وجود نداشته باشد و به نحو مطلوب برق رسانی به صنایع کشور نیز انجام شود.
ایــران کشــوری درحال توســعه اســت و به دلیل رشــد مصرفی کــه دارد، نیازمند اســت تا 
ظرفیت هــای تولیــد را توســعه و افزایش دهد.صنعت بــرق در تابســتان ۱۴۰۱ در زمینه تأمین 
 بــرق بخــش صنعت کشــور رشــد ۱۱.۴۴ درصــدی داشــته، ۳.۶۵ درصد در پیــک مصرف و 
۵ درصد در مصرف انرژی رشــد وجود داشــته و با توسعه ظرفیت ها و سرمایه گذاری، تأمین انرژی 

اولیه انجام شده است.
سالانه تلاش می شود که ظرفیت نیروگاه ها افزایش یابد به طوری که در سال ۱۴۰۱ حدود ۶ هزار 

مگاوات ظرفیت نیروگاهی در دستور کار قرار گرفت و اجرایی شد.
توافق با وزارت صمت از جمله اقدام های مهم در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ بود که در ســال جاری 
)۱۴۰۲( نیز با همان کیفیت ادامه دارد.ســال ۱۴۰۱ از ۶۳۰ هزار واحد صنعتی کشــور ۵۸۰ هزار 
واحد مشــمول هیچ محدودیت و مدیریت مصرف برق قرار نگرفتند و حدود ۹۲ درصد که عمدتاً 
واحدهای صنعتی کوچک بودند توانستند به اشتغال پایدار خود ادامه دهند و محدودیتی از لحاظ 
مصرف برق نداشته باشند و تنها ۸ درصد از واحدهای صنعتی در برنامه مدیریت منظم بار شرکت 
داشتند. سال ۱۴۰۰)قبل از مدیریت بار منسجم( به دلیل کمبود برق در شهرک های صنعتی، ۲ روز 
به صورت برنامه ریزی شــده، به ناچار برق قطع می شد که در سال ۱۴۰۱ به تنها ۱۲ ساعت در هفته 
محدود شد که می توانستند با استفاده از شیفت شب یا فعالیت در روز جمعه آن را هم جبران کنند.

۴۴۰ واحد انرژی بر در کشــور وجود دارد که عمدتاً از واحدهای بزرگ در بخش فولاد، سیمان، 
آلومینیوم و مس هستند که به گونه ای برنامه ریزی شد تا این واحدها تعمیرات و یا تعطیلات خود 

را در طول سال به تابستان موکول کنند.

 شهرک های صنعتی کهگیلویه و بویراحمد در مسیر تحول
شهرک های صنعتی کهگیلویه و بویراحمد که طی سالهای اخیر به علت آنچه که ضعف بنیه مالی و کمبود فاحش زیرساخت ها برای انجام سرمایه گذاری نامیده می شود به قبرستانی از سوله ها بی حاصل تبدیل شده بود طی مدت یک سال و نیم با حمایت دولت 

در مسیر تحول قرار گرفته است . کهگیلویه وبویراحمد برغم اینکه معروف به استانی چهار فصل و سرشار از گنجینه های ارزشمند و توسعه محور در ابعاد گوناگون می باشد ولی همچنان از یک محرومیت تاریخی و عمیق رنج می برد.
این خطه با یک درصد خاک و جمعیت کشور، بیش از ۱۰درصد روان آبهای ایران، پوشیده از انبوه جنگل های بلوط ، رویش گیاه دارویی در آن به اندازه ۶۰ کشور دنیا ، کریدور شامل به جنوب کشور، قابلیت های منحصر بفرد بویژه در حوزه های نفت و انرژی، منابع 

طبیعی، کشارزی، گردشگری ، آبزِی پروری ، گیاهان دارویی و محیط زیست اما همواره کمبود زیرساخت ها، منابع و امکانات مانع شکوفایی این استعدادها و پیوند آنها با اقتصاد، معیشت و رفاه مردم شده است.
سال هاست که شهرک های صنعتی استان به حال خود رها شده و سوله های آن بجای جنب و جوش و تحرک کار و تولید به تبدیل انبار و یا حتی به مکانی برای انباشت زباله شده تبدیل شده و در واقع سکان این کشتی به گل نشسته است.
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حسین حیدری شهردار بندر بوشهر و معاونانش در حضور اعضای شورای شهر با حضور در مسجد سید الشهدای کوی فضیلت در قالب برنامه »48 ماه خدمت 48 جلسه پاسخگویی«، 
پاسخگوی مطالبات شهروندان این محل شدند.

به گزارش واحد خبر و رسانه مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندر بوشهر، در این نشست علاوه بر شفاف سازی و ارائه پاسخ به شهروندان در خصوص مسائل شهری، فرصتی 
دست داد تا شهروندان در دیدار با مدیران بخش های مختلف شهرداری، خواسته ها و مطالبات بر زمین مانده خود را مطرح کنند.توسعه فضای سبز، احداث زمین ورزشی و تجهیز پارک ها 
به وسایل بازی کودکان از جمله مطالبات ارائه شده در این نشست بود.افزایش روشنایی معابر، ساماندهی آسفالت و پیاده روهای فرسوده، ترمیم و لکه گیری معابر و رفع خرابی آسفالت ها از 
دیگر مطالباتی بود که از سوی شهروندان کوی فضیلت مطرح شد.در این دیدار مردمی حسین حیدری شهردار و معاونان شهرداری نیز هر کدام در صحبت هایی جداگانه به مسائل و مطالبات 

مطروحه از سوی شهروندان پاسخ دادند.

 شهردار بوشهر و معاونان 
شهرداری، پاسخگوی 

شهروندان کوی فضیلت 

 در حال حاضر 
بازدیدهای حضوری با 

همراهی دادگستری 
فارس انجام و اسناد 
و مدارک فعالانی که 

مشکوک به فرار مالیاتی 
هستند اخذ و بررسی و 

مالیات های واقعی از آنها 
مطالبه می شود.

عزم دولت سیزدهم برای کاهش تبعیض مالیاتی 

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |   فرار مالیاتی یکی از چالش های پرُ هزینه و وقت گیری است که اکثر نظام های مالیاتی با آن دست 
و پنجه نرم می کنند که به گفته مسئولان فارس ، امسال ۱۷۹ مورد شکایت فرار مالیاتی در سامانه سوت زنی ثبت 

شده که رسیدگی به ۶۵ مورد از این تخلفات انجام و در دستور کار قرار گرفته است و پزشکان بیشترین آمار را در فرار مالیاتی 
به خود اختصاص داده اند.

  مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان:
اصلاح و بازنگــری کتابچه پارک های 

جنگلی گلستان درحال اجرا است

ســیده حبیبه مومنی : خبرنگارگلستان - به 
گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری گلستان، حمید سلامتی در 
برنامه زنده تلویزیونی حرف حساب اظهار کرد: 17 
پارک جنگلی در گلســتان وجود دارد که جاذبه 

های طبیعی  بسیار در این پارک ها وجود دارد.
مدیر کل منابــع طبیعی و آبخیزداری گفت: 
رسالت اصلی سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
حفظ، اصلاح، احیاء، توسعه و بهره برداری اصولی از 
منابع طبیعی است.وی با بیان اینکه منابع طبیعی 
وظیفه حفاظتی، مالکیتی و نظارتی دارد، گفت: 
گردشگری وظایف حاکمیتی ندارد و وظیفه هدایت 
و استفاده از سرمایه گذار و برنامه ریزی و سیاست 
گذاری را دارد  .سلامتی ادامه داد: در حال اصلاح و 
بازنگری کتابچه  پارک های جنگلی استان هستیم 
تا بتوانیم با این بازنگری از توان و ظرفیت بخش 
خصوصی در واگذاری این پارک ها استفاده کنیم.

وی گفت: پارک های جنگلی توسکستان گرگان، 
خدراولیاء کلاله و گلیداغ مراوه تپه با مســاحت 
4521 هکتار پارک های جنگلی مصوب شــده 

برای تهیه طرح هستند.
ســلامتی افزود: پارک های جنگلی تفرجگاه 
لرگی روستای افرا، تفرجگاه تقارلی شهر صادق 
آباد گالیکش و تفرجگاه گل رامیان در سال گذشته 
به دهیاری و شهرداری احاله مدیریت شده است.

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان گفت: 
پارک های جنگلی النگدره و ناهارخوران گرگان، 
دلند رامیان، امام رضا)ع( کردکوی، آقسو کلاله، 
کبودوال علی آباد، شیرآباد و قلعه تاشته رامیان و 

باغو بندرگزاحاله مدیریت شده است.
وی ادامــه داد: پارک هــای جنگلی آلماگل 
گنبدکاووس، لوه گالیکش، شبنم آزادشهر، چهل 
چای مینودشــت، قرق وهــزار پیچ گرگان فاقد 

قرارداد مدیریت بهره وری است.

فرار مالیاتی یکی از معضلات بزرگی است که دولت با آن دست و پنجه نرم می کند. سالانه هزاران میلیارد از 
کسری بودجه شامل فرارهای مالیاتی می شود؛ اقدامی خلاف قانون که با هدف پرداخت نکردن مالیات  انجام و 
در نهایت منجر به اقتصاد زیرزمینی، رانت  خواری، قاچاق و گسترش فساد مالی و حتی اداری در کشور می شود.

  اهتمام دولت سیزدهم برای جلوگیری از فرار مالیاتی
هرچند در سال های اخیر اقدامات مؤثری برای اصلاح نظام مالیاتی و افزایش سهم مالیات از تولید ناخالص 
داخلی و هزینه های دولت، از طریق شناسایی و مبارزه با فرار مالیاتی و در عین حال حمایت از بخش تولید صورت 
گرفته اســت، به نحوی که درآمدهای وصول شده در 2سال اخیر با به جای گذاشتن حد نصاب های جدید، رشد 
بیش از 5۰درصدی داشته و همچنین کل درآمدهای مالیاتی وصول شده در کشور مجموع مالیات های مستقیم 
و کالا و خدمات، گمرک و عوارض با میانگین رشــد سالانه حدود ۶5درصد در 2سال اخیر به مبلغ ۶.558هزار 

میلیارد ریال در سال 14۰1افزایش یافته است.
می توان گفت یکی از اهداف دولت سیزدهم جلوگیری از فرار مالیاتی است. این دولت در امر مالیات ستانی، 

ضمن کاهش مالیات بر تولید، تأکید بسیاری بر اخذ مالیات بر فعالیت های سوداگرانه داشته است.
از سوی دیگر کاهش فشار بر صاحبان مشاغل، اصناف و کسبه خرد و کوچک و تمرکز بر اشخاص حقیقی و 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/03/23
شماره : 1421

حقوقی دانه درشــتی که احتمال فرار مالیاتی دارند از دیگر برنامه های محوری و دارای اولویت سازمان امور مالیاتی کشور 
در ســال پیش رو خواهد بود. در واقع دولت ســیزدهم عزم خود را جزم کرده تا چتر مالیاتی اش را به گونه ای پهن کند که 

تبعیض مالیاتی کاهش یابد و دانه درشت ها در این تور گرفتار شوند.

  ۴۰  درصد اقتصاد ایران مالیات نمی دهد
به گفته معاون وزیر اقتصاد بیش از 4۰ درصد اقتصاد ایران یا مشمول مالیات نیست و یا معاف از مالیات است. این در 

حالیست که نبض مالیاتی قرار است به نفع تولید و علیه سوداگران بزند.
استاندار فارس نیز همواره بر ضرورت اتخاذ راهکارهایی برای جلوگیری از فرار مالیاتی تأکید کرده و در خصوص گزارش های 
مربوط به فرار مالیاتی برخی از اقشار جامعه معتقد است مجموعه دانشگاه و دیگر نهادهای مربوطه باید نظارت ها در زمینه 

کشف تخلفات را بیشتر کنند تا با شفاف سازی دوباره، اعتماد از دست رفته را به جامعه بازگردانند.

  تلاش ها برای کاهش فرار مالیاتی در استان فارس
مدیرکل امور مالیاتی اســتان فارس هم روز دوشــنبه در نشست خبری در این باره گفت: نمی توان آمار دقیقی از فرار 
مالیاتی ارائه داد. البته اقدامات خوبی برای جلوگیری از فرار مالیاتی صورت گرفته و حتی یک اداره برای بررسی فرار مالیاتی 
راه اندازی شده است.حمیدرضا محمد ابراهیمی ادامه داد: در حال حاضر بازدیدهای حضوری با همراهی دادگستری فارس 
انجام و اسناد و مدارک فعالانی که مشکوک به فرار مالیاتی هستند اخذ و بررسی و مالیات های واقعی از آنها مطالبه می شود.

وی گفت: اداره کل امور مالیاتی فارس تمام اهتمام خود را برای وصول مالیات حقه طبق منویات قانون قرار داده است. 
بنابراین می توان اطمینان داد که هیچ نهاد و بنیادی درصورت قرارگرفتن در شمول مالیات، از حکم قانون استثنا نمی شود.

او اضافه کرد: نمی توان به اطلاعاتی که گاهی منتشر می شود و مبنا قرار می گیرد اکتفا کرد. وقتی بررسی می شود به 
آمار و اطلاعاتی بالغ بر همین مبلغ 4۰ درصد خواهیم رسید.

  آمار بالای فرار مالیاتی پزشکان
مدیرکل امور مالیاتی اســتان فارس با بیان اینکه بیشــتر موارد تخلف مربوط به شکایات فرار مالیاتی در فارس مربوط 
به پزشــکان بوده اســت،گفت: از ابتدای فروردین ماه 14۰2 تاکنون 17۹ مورد گزارش و شــکایت مردمی از فرار مالیاتی 

در سامانه سوت زنی ثبت شده که بازدید و رسیدگی از ۶5 مورد از این تخلفات انجام و در دستور کار قرار گرفته است.
ابراهیمی اعلام کرد: 1۰۰ مورد گزارش فرار مالیاتی هم از مرکز اطلاعات مردمی یعنی سامانه 152۶ دریافت شده ست. 
در چقع تعداد پرونده های فرار مالیاتی تشــکیل شــده در فارس در ۹۰ فقره و ارزش آن را ۹۰۰ میلیارد تومان است که با 

اضافه شدن پرونده های سوری، این رقم به عدد 15۰۰ میلیارد تومان می رسد.
او با اعتقاد به اینکه فرار مالیاتی بزرگترین جرم محسوب می شود، افزود: کسب اطلاعات در زمینه فرار مالیاتی و تشخیص 
درآمدهای کتمان شــده بســیار دشوار است و اگر همکاری و نظارت سایر دستگاه ها نباشد سازمان امور مالیاتی نمی تواند 

به تنهایی از عهده این کار برآید.
ابراهیمی به تخلف برخی شرکت ها با مدیرت سوری برای پرداخت مالیات اشاره کرد و گفت: جلوگیری از فرار مالیاتی 

در این شرکت ها با همکاری دادگستری فارس در دستور کار قرار دارد.

  شرایط استفاده فعالان اقتصادی از تبصره ۱۰۰
وی در بخش دیگری از سخنان خود به شرایط استفاده فعالان اقتصادی از تبصره 1۰۰ اشاره کرد و گفت: بخش عمده 
ای از فعالان اقتصادی شرایط استفاده برای تبصره 1۰۰ را دارند و درآمد آنها به گونه ای است که می توانند از این تبصره 
بهره ببرند. در واقع حداکثر درآمد مشمولین برای استفاده از این تبصره با در نظر گرفتن مجموع فروش کالا و خدمات به 

مبلغ ۶میلیارد و 72۰ میلیون تومان است.
مدیرکل امور مالیاتی استان فارس ادامه داد: این مبلغ هریال به استناد قانون بودجه ثبت و تبصره 1۰۰ تعیین می شود. 

امسال هم همین اتفاق افتاده و به استناد قانون بودجه میران ثبت فروش کالا و خدمات تعیین شده است.
ابراهیمی اضافه کرد: ســازمان امور مالیاتی هم با لحاظ قرار دادن این شــرایط و با اســتفاده از اطلاعاتی که از تمامی 
دستگاه ها از جمله بانک مرکزی و بانک های اطلاعاتی سایر دستگاه ها از سوابق مالیاتی فعال اقتصادی وجود داشته شرایط 
را سنجیده که چه شخصی می تواند شامل تبصره 1۰۰ شود. فعالان اقتصادی می توانند از طریق پیامک و مراجعه به سایت 

سازمان امور مالیاتی اطلاعات لازم را برای بهره گیری از مزایای تبصره 1۰۰ کسب کنند.

زودتر با خبر شوید ...
www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت
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اصغر بیگدلی
رئیس ثبت اسناد واملاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان زنجان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک ناحیه یک زنجان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
تکلیـف  تعییـن  قانـون  نامـه  آئیـن   13 مـاده  و  قانـون    3 مـاده  موضـوع  آگهـی 
شـماره  رای  برابـر  رسـمی  سـند  فاقـد  سـاختمانهای  و  اراضـی  و  ثبتـی  وضعیـت 
140260327001000858 هیـات اول موضـوع  قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت 
ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
ناحیـه یـک زنجـان تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضی آقای فرخ  شـکری به شـماره 
شناسـنامه  845 کـد ملـی 3781735877 صـادره زنجـان فرزند سـلطانعلی نسـبت 
بـه ششـدانگ عرصـه و اعیـان یک باب سـاختمان بـه پـلاک شـماره 18811 فرعی از 
41 اصلـی واقـع در بخـش 7 حوزه ثبـت ملک ناحیه یک زنجان به مسـاحت 139/99 
متـر مربـع واقـع در 2 اسـب خریـداری از مالـک رسـمی آقـای رضا محبـی فرزند فرج 
الـه محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظور اطـلاع عمـوم  مراتـب در 2 نوبت بـه فاصله 
15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو ماه 
اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظـرف مدت یـک ماه از 
تاریـخ تسـلیم اعتراض، داد خواسـت خود را به مراجـع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صـادر خواهد شـد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/03/23

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/04/07
بشیر پاشایی - رئیس اداره ثبت استاد و املاک  ناحیه 5 مشهد

نظـر بـه اینکـه آقای مسـعود پلیـان بـا شـماره ملـی ۰۹۳۱۵۰۰۳۳۸ برابر 
وکالتنامـه شـماره ۳۹۵۷۷ مـورخ ۱4۰۱/۱۲/۲۲ دفترخانـه ۲۷۹ مشـهد از 
طـرف هـادی اشـرف نژاد بـا کـد ملـی ۵۲۳۹4۱۷۳۸۵ بـه اسـتناد اوراق 
استشـهادیه جهـت دریافت سـند مالکیت المثنی نوبـت اول به ایـن اداره 
مراجعه نموده و مدعی اسـت سـند مالکیت ششـدانگ پـاک ۸۸۶۱ فرعی 
از ۳۹۱۸ فرعـی از ۱4 اصلی بخش ۹ مشـهد مفقود شـده اسـت با بررسـی 
دفتـر امـاک معلـوم شـد مالکیـت نامبـرده در ذیـل دفتـر الکترونیـک 
۱۳۹۸۲۰۳۰۶۲۷۱۰۰۵۰۵۷ ثبـت و سـند مالکیت به شـماره ۵۳۰۱۹۱ سـری 
ج سـال ۹۷ صـادر گردیـده اسـت. دفتـر امـاک بیـش از ایـن حکایتـی 
نـدارد. لـذا به اسـتناد مـاده ۱۲۰ آئیـن نامه قانـون ثبت مراتـب یک نوبت 
 اگهـی صـادر و متذکـر مـی گـردد. هر کس نسـبت بـه ملک مـورد آگهی 
معاملـه ای انجـام داده یـا مدعـی وجـود سـند مالکیـت نـزد خود اسـت 
بایسـتی ظـرف مـدت ۱۰ روز از تاریخ انتشـار آگهی اعتراض کتبـی خود را 
به پیوسـت اصل سـند مالکیت یا سـند معامله رسـمی به این اداره تسلیم 
نمایـد، در صـورت عدم وصول اعتـراض در مهلت مقرر و یـا وصول اعتراض 
بـدون ارائه سـند مالکیت یا سـند رسـمی نسـبت به صدور سـند مالکیت 

المثنی و تسـلیم آن بـه متقاضی اقـدام خواهد شـد. م الف 4۰۲

فقدان سند مالکیت

آدرس : ارومیه ،  خیابان والفجر 2 ،  نرسیده به پل میثم ،  اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان آذربایجان غربی 

ورازت راه و شهرسازی
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی

آگهی تجدید مناقصات
کارفرما : اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان آذربایجان غربی 

تضمینبرآورد اولیهشماره مناقصهنام پروژهردیف

2024.393.853.2331.219.692.662-ر-02احداث راهدارخانه بابا نظر تکاب1

ــازمان  ــری از س ــل 5 راه و تراب ــه حداق ــکاران دارای رتب - پیمان
ــد.  ــرکت نماین ــه ش ــن مناقص ــد در ای ــه میتوانن ــه و بودج برنام

ــد  ــری  دارای تایی ــل 5 راه و تراب ــه حداق ــکاران دارای رتب پیمان
صلاحیــت ایمنــی پیمانــکاری HSE )اشــخاص حقوقــی(  از وزارت 

ــا اداره کل اســتانی( ــاه اجتماعی)ی ــاون کار و رف تع
1 تحویــل )فــروش( اســناد مناقصــه از تاریــخ 1402/03/23  

ــامانه  ــق س ــط از طری ــد.) فق ــی باش ــخ  1402/03/30 م ــا تاری ت
)www.setadiran.ir تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه آدرس
ــنبه  ــاعت 10 روز ش ــا س ــوان ت ــخ فراخ ــال پاس ــت ارس 2 مهل

1402/04/10 مــورخ 
ــتاد روز  ــامانه س ــق س ــنهادها از طری ــایی پیش ــخ بازگش 3 تاری

یکشــنبه  ســاعت 9 مــورخ  1402/04/11

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای آذربایجان غربی شناسه 1512138

 سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای
 آذربایجان غربی

آگهی فراخوان ارزیابی کیفی غیر یکپارچه جهت برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ای
مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه دهم )فاز 19(

مجتمــع گاز پــارس جنوبــی پالایشــگاه دهــم ) فــاز19( درنظــر دارد، فراخــوان ارزیابــی کیفــی غیــر یکپارچــه جهــت برگــزاری مناقصــه عمومــی دو مرحلــه ای شــماره شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی
ــیت  ــازن کاندنس ــت مخ ــد؛ RED جه ــرح : خری ــران: 2002097684000026 و ش ــتاد ای ــامانه س ــوان در س ــماره فراخ ــه ش ــای 3101101045  ب R10/1401/012  تقاض
پالایشــگاه دهــم   را از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار نمایــد. کلیــه مراحــل برگــزاری فراخــوان ارزیابــی کیفــی تــا ارســال دعوتنامــه جهــت ســایر مراحــل مناقصــه، از طریــق درگاه ســامانه 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir   انجــام خواهــد شــد. لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت 
گواهــی امضــای الکترونکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند. جــدول زمــان بنــدی بــه شــرح ذیــل مــی باشــد. اطلاعــات و اســناد مناقصــه عمومــی پــس از برگــزاری فرآینــد ارزیابــی کیفــی و ارســال 
دعوتنامــه از طریــق ســامانه ســتاد بــه مناقصــه گــران ارســال خواهــد شــد. بــرآورد مناقصــه :  40.000.000.000 ریــال  و  تضمیــن فرآینــد ارجــاع کار : 2.000.000.000 ریــال مــی باشــد.  تضمین شــرکت 

در فرآینــد ارجــاع کار بــه صــورت یکــي از تضامیــن قابــل قبــول وفــق آییــن نامــه تضمیــن شــماره 123402/ت50659 هـــ مــورخ 94/09/22 هیــات وزیــران قابــل قبــول خواهــد بــود.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار :
 آدرس: اســتان بوشــهر -شهرســتان کنــگان -کیلومتــر 20 جــاده کنــگان بــه عســلویه -ســایت 2 منطقــه ویــژه اقتصــادی انــرژی پــارس -پالایشــگاه دهــم -فــاز 19 ، اداره خدمــات کالای پالایشــگاه دهــم، 

تلفــن :  07731466290-07731466283 فکــس: 07731466273 تاییدیــه فکــس: 07731466271  
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :مرکز تماس : 41934 - 021- دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768

    www.setadiran.ir اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه 
روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی  شناسه آگهی: 1510950  

تاریخاقدام ردیف
1402/03/27تاریخ انتشار مناقصه درسامانه1
1402/04/03مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه2
1402/04/17مهلت زمانی ارسال ارزیابی کیفی توسط مناقصه گران3

 جدول زمان بندی :

نوبت اول

ر جـم ) سهامي خاص(
فجـ

شركـت پالايـش گـاز 

آگهــي فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای
موضوع : خرید یک فقره تقاضا

 شـرکت پالایـش گاز فجـر جـم درنظـر دارد کالاي موضـوع مناقصـه عمومـی دو مرحلـه ای خریـد آنالایـزر آنلایـن دودکـش بویلرهـای فـاز یـک  بـه شـماره مناقصـه 
 K40112-3106801063-C ، از طریـق سـامانه تـدارکات الکترونیکـی دولـت )سـتاد( برگـزار نماید . کلیـه مراحل برگـزاری مناقصه )اعـلام آمادگی، فیـش واریزی بابت 
 WWW.SETADIRAN.IR: خریـد اسـناد مناقصه ، ارائه پیشـنهادات فنی /مالی وبازگشـایی پاکات ( از طریق سـامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سـتاد ایـران ( بـه آدرس
انجـام خواهـد شـد . لازم اسـت مناقصـه گران در صورت عـدم عضویت قبلـی ، مراحل ثبت نام در سـایت مذکـور ودریافت گواهی امضـای الکترونیکی را جهت شـرکت در 

مناقصـه محقـق سـازند . اطلاعات تماس سـامانه سـتاد جهت انجام مراحـل عضویت در سـامانه ، مرکز تمـاس :  1456 
1-  نام ونشـانی دسـتگاه مناقصه گزار: شـرکت پالایش گاز فجر جم،به نشـاني اسـتان بوشـهر- شهرسـتان جم- پالایش گاز فجر جم- امور کالا- کدپسـتي 7127 755914 

وفـق جدول ذیل بـه صورت آگهـي فراخوانارزیابی عمومـي دو مرحله اي  

شناسه: شناسه: 15102531510253

ت اول
نوب

روابط عمومی شرکت پالایش گاز فجر جمروابط عمومی شرکت پالایش گاز فجر جم

1 میـزان ونـوع تضمیـن شـرکت در مناقصـه : مطابـق بـا جدول فـوق و طبق مـاده 5 بند الـف و جدول شـماره یـک آیین نامـه تضمین معامـلات دولتی سـال 1394
2  ) ثبت مشـخصات مناقصـه گردر ضمانـت نامه هـای صادره اعـم از کـد اقتصادی ،شناسـه ملی    ) ترجیحـاً ضمانـت نامـه بانکـی یـا واریز وجه سـپرده (مـي باشـد.
3 مناقصه گـران محترم مـي توانند جهت  شـماره ثبـت شـرکت ،کد پسـتی ،تلفـن ثابت وهمـراه شـرکت ، آدرس کامل شـرکت و نـام مدیرعامـل الزامـی می باشـد(.
کسـب اطلاعـات بیشـتر به پایـگاه اطلاع رسـاني الکترونیکي این شـرکت بـه نشـاني www.fajrjam.ir یـا به آدرس اسـتان بوشهر،شهرسـتان جم، شـرکت پالایش 
گاز فجـر جـم- امـور کالا )کـد پسـتي 7559147127( مراجعه یا بـا شـماره تلفکـس:  31682153-077تماس حاصل نماینـد. ضمناً فراخـوان مناقصه مذکـور در پایگاه 
اطـلاع رسـاني مناقصات بـه نشـاني  http:\\iets.mporg.ir  و پایگاه اطلاع رسـاني شـرکت ملي نفت ایران به نشـاني www.shana.ir نیز قابل مشـاهده مي باشـد.

ف
شماره مناقصهردی

شماره فراخوان در سامانه تدارکات 
عنوان مناقصهالکترونیکی دولت

مهلت دریافت اسناد از 
طریق سامانه ستاد

تاریخ وساعت آخرین مهلت تحویل اسناد 
مناقصه از طریق سامانه ستاد

1K40112-3106801063-C2002092273000012
خرید آنالایزر آنلاین

 دودکش بویلرهای فاز یک  
 1402 /03/20 

ساعت 16
1402/03/30 
 ساعت 16

نوع مناقصهمبلغ تضمین شرکت در مناقصه
نوع تضمینمبلغ )به ریال(

 ارزیابي عمومي
2,500,000,000ریال دو مرحله اي

طبق ماده 5 بند الف و جدول شماره یک آیین نامه 
 تضمین معاملات دولتی سال 1394

) ترجیحاً ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه سپرده (
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باشگاه الهلال عربستان پیشنهادی نجومی برای جذب ستاره برزیلی پاریس آماده کرد.
نیکولــو شــیرا خبرنــگار کالچــو مرکاتو ایتالیا خبر داد باشــگاه الهلال عربســتان آمــاده ارائه پیشــنهاد نجومی برای جذب نیمار جونیور ســتاره پاری ســن ژرمن اســت.طبق 
 اعــلام ایــن خبرنــگار سرشــناس باشــگاه الهلال بعــد از ناکامی در جذب مســی می خواهد نیمــار را به ریاض بیاورد. پیشــنهاد نجومی عربســتان قراردادی 3 ســاله با دســتمزد

 250 میلیون یورویی است.
عربستان پروژه بزرگ خود از زمستان گذشته آغاز کرده است. رونالدو و بنزما از ستارگان سرشناس دنیا هستند که با قراردادهای نجومی به لیگ عربستان منتقل شدند.

عربســتانی ها در ماه گذشــته تلاش زیادی کردند تا مســی را به الهلال بیاورند و رقابت رونالدو و مســی را ریاض برگزار کنند ولی مسی به پروژه آمریکا چراغ سبز نشان داد و با اینتر 
میامی قرارداد 3 ساله امضا کرد.

250 میلیون یورو روی میز 
نیمار از عربستان

  واکنش برانکو به شکست سنگین در 
اولین بازی مسابقات کافا

سرمربی سابق پرسپولیس بعد از شکست در 
اولین گام خود با تیم ملی عمان در مسابقات کافا 

اعتراف تلخی کرد.
 تیم ملی فوتبال عمان شب گذشته در اولین 
بازی خود در مرحله گروهی مســابقات کافا به 
مصاف ازبکســتان رفت و با نتیجه سنگین 3 بر 

صفر شکست خورد.
برانکو ایوانکوویچ ســرمربی عمان بعد از این 
باخت سنگین، گفت: تیم ملی ازبکستان مستحق 
برد بود. ما برای این بازی خیلی خوب آماده شده 
بودیــم ولی رقیب بهتر از ما بود. باید خودمان را 
برای بازی های آینده آماده کنیم تا برنده شویم.

وی افزود: لیگ فوتبال در ازبکستان همچنان 
ادامه دارد به همین خاطر بازیکنان رقیب در این 
دیدار در اوج آمادگی بودند. برعکس بازیکنان ما 

در مرخصی پایان فصل به سر می برند.
ایــن  در  هــم  کشــورمان  ملــی  تیــم 
 مســابقات حضــور دارد. شــاگردان قلعه نویی

 قرار است فردا در اولین بازی خود به مصاف تیم 
ملی افغانستان بروند.

منچستر  در  کین  جانشــین  طارمی   
یونایتد؟

ســتاره تیم ملی کشورمان به کاپیتان گلزن 
انگلیس تشبیه شد.

 مهدی طارمی ســتاره تیم ملی کشــورمان 
و عضو باشــگاه پورتو درخشش خوبی در فصل 
گذشته داشت و موفق شد جایزه آقای گلی لیگ 

پرتغال را از آن خود کند.
درخشش طارمی با پیراهن اژدها باعث شده تا 
 »EthanTaIks« مشتریان بزرگی پیدا کند. صفحه
به تحلیل اخبار ورزشی منچستر یونایتد و اروپا 
می پردازد به مدیریت باشگاه شیاطین سرخ خرید 

مهدی طارمی را پیشنهاد داد.
این صفحه خبری نوشــت: اگــر هری کین 
دســت نیافتنی باشد و گونســالو راموس خارج 
از محــدوده قیمتی یونایتد باشــد، انتخاب من 
راســموس هوجلوند و مهــدی طارمی خواهد 
بــود. به این ترتیب،  طارمــی یک گزینه کوتاه 
مدت و با تجربه اســت که یک شــماره 9 کامل 
 اســت )تقریباً یک هــری کین لایــت به این

 معنا که یک تســهیل کننده قوی اما به همان 
اندازه تهدیدکننده گلزن است(.

البته ستاره تیم ملی کشورمان با باشگاه پورتو 
یک سال قرارداد دارد. طبق گزارش های رسیده 
از پرتغال مدیریت باشگاه پورتو در صورت رسیدن 
پیشنهادی خوب برای خرید طارمی حاضر این 

ستاره را بفروشد. 

 چرا تیم ملی با ۳ مدافع میانی به کافا 
رفت؟

مدافع میانی آبی های پایتخت از لیست تیم 
ملی برای حضور در تورنمنت کافا جا ماند.

 حضور فقط 3 مدافع میانی در لیست نهایی 
تیم ملی برای حضــور در رقابت های کافا باعث 
انتقادات برخی کارشناســان شده بود اما ظاهرا 
قرار بوده عارف غلامی به عنوان چهارمین مدافع 
میانی در لیست نهایی تیم ملی قرار بگیرد که به 
دلیل صادر نشدن روادید این اتفاق رخ نداده است.

سرمربی تیم ملی که تا آخرین لحظه منتظر 
حل شدن مشکل این مدافع بود، نتوانست طبق 
قانون لیست نهایی را ویرایش کند و تیم ملی با 

3 مدافع میانی راهی قرقیزستان شد.
البته طبق گفته سعید الهویی، مربی تیم ملی، 
حضور روزبه چشــمی که قابلیت بازی در پست 
مدافع میانــی را هم دارد نگرانی کادر فنی را از 

این مسئله برطرف کرده است. 

در یک سال اخیر شاهد 
عملکرد مدیریتی عالی 

آقای درویش بودیم. 
ایشان باشگاهی یکدست 

ایجاد کرد که ثمره آن را در 
جریان قهرمانی ها و شادی 

هواداران شاهد بودیم. 

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  باشگاه پرسپولیس گزارشی جالب از مجمع امروز در ساختمان این باشگاه منتشر کرد.این باشگاه، امروز در ساختمان مرکزی شاهد 
برگزاری نشست مجمع عمومی به طور فوق العاده بود. 

ستاره مظهری اولین زن مسلمان در مسابقات جهانی موج
ستاره مظهری نام خود را به عنوان اولین زن مسلمان در رقابت 
های جهانی موج سواری السالوادور که انتخابی بازیهای المپیک پاریس 

نیز بود ثبت کرد.
 تیم ملی موج سواری ایران با 3 نماینده مرد و یک نماینده زن در 
رقابتهای جهانی السالوادور که جنبه انتخابی المپیک پاریس 202۴ 
هم بود حضور یافت که ستاره مظهری با پوشش کامل اسلامی در 
رقابتهای فوق حضور یافت تا نام خود را به عنوان اولین زن مسلمان 

حاضر در رقابت های جهانی موج سواری ثبت کند.
ستاره مظهری نائب رئیس انجمن موج سواری و داور بین المللی 

این رشته مهیج دریایی بوده و سال گذشته با دعوت فدراسیون جهانی در رقابت های جهانی موج سواری معلولین به عنوان داور حضور 
داشت و سال ها عضو تیم ملی اسنوبرد نیز بوده است.

حضور نماینده شایسته بانوان کشورمان با پوشش کامل در رقابتهای جهانی موج سواری انعکاس مطلوبی در بین کشورهای اسلامی 
داشت بطوریکه مالدیو میزبان رقابت های موج سواری آسیا از وی برای حضور در این رقابت ها دعوت به عمل آورد تا باعث ایجاد انگیزه 

برای بانوان کشورهای مسلمان برای حضور در رشته موج سواری گردد.
تاکنون تیم ملی موج سواری ایران تنها در بخش مردان در این رقابتها حضور پیدا می کرد ولی در این دوره از رقابت های جهانی بنا بر 
تاکید و حمایت رئیس فدراسیون ورزش های دریایی و ساحلی مبنی بر حضور بانوان شایسته کشورمان با پوشش کامل اسلامی در این 
رقابت ها باعث گردید تا برای نخستین بار ستاره مظهری بعنوان نخستین موج سوار زن ایرانی و حتی کشورهای اسلامی عازم مسابقات 
جهانی السالوادور گردد.دانیال بحرالعلوم،ارژنگ بحرالعلوم و ستاره مظهری سه نماینده کشورمان در این رقابت ها بودند مسابقاتی که در 

آن موج سوارانی از ۶3 کشور جهان در آن حضور داشتند.

 مســابقات جایزه بزرگ دوومیدانــی زنان در حالی امروز پایان 
یافت که حمیده اسماعیل نژاد در دوی ۱00 متر گوی سبقت را از 

فرزانه فصیحی ربود.
، مسابقات جایزه بزرگ دوومیدانی در بخش زنان امروز)یکشنبه( 
در حالی برگزار شد که در ماده ۱00 متر فرزانه فصیحی نتوانست 
عنوان قهرمانی را کسب کند و رقیب جدید او حمیده اسماعیل نژاد 

توانست بر سکوی نخست بایستد.
اســماعیل نژاد هفته گذشته در مسابقات بین المللی ترکیه با 
ثبت زمان ۱۱.۴3 صدم ثانیه در حالی موفق به رکوردشکنی شد که 

سرعت باد منفی ۱.3 بوده است. رکورد قبلی این ماده با زمان ۱۱.۴۴ صدم ثانیه)۴/۴/۱۴0۱-ترکیه( متعلق به فرزانه فصیحی بود.
در مسابقات جایزه بزرگ امروز نیز رقابت این دو ورزشکار در سرعت باد غیرمجاز )مثبت 2.2 متر بر ثانیه( برگزار شد و اسماعیل نژاد 

با ثبت زمان ۱۱.2۸ ثانیه در جایگاه نخست ایستاد و فصیحی با ۱۱.3۴ ثانیه دوم شد.
همچنین رکورد این دو ورزشکار به دلیل سرعت بیش از حد استاندارد که 2 متر بر ثانیه است، ثبت نخواهد شد.

در ادامه مانا حسینی نیز رکورد ملی رده سنی جوانان ماده پرتاب نیزه را که در اختیار خودش بود، شکست.
تکتم دستاربنادان هم رکورد ملی ماده ۸00 متر را که در اختیار خودش بود، شکست.

نتایج رقابت ها جایزه بزرگ دوومیدانی به شرح زیر است:
۱00 متر- حمیده اسماعیل نزاد، ۱۱.2۸ ثانیه- فرزانه فصیحی، ۱۱.3۴ ثانیه- ۴00 متر-  ساجده فانی، 5۷.0۸ ثانیه

کژان رســتمی، 5۷.۱0 ثانیه- زینب گل آبکنار، ۱:0۱.۶۴ دقیقه-  ۱00 متر مانع - الناز کمپانی، ۱3.۶3 ثانیه- فائزه آشــورپور، 
۱3.۸۷ ثانیه-  فائزه طباطبایی، ۱۴.۴۱ ثانیه- ۴00 متر با مانع

 اسماعیل نژاد قهرمانی را از فصیحی گرفت

پرسپولیس قهرمان شد، یک چوب کبریت ندادند!پرسپولیس قهرمان شد، یک چوب کبریت ندادند!
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میثم پیله فروش، معاون شرکت ها و قیمت گذاری بنگاه های سازمان 
خصوصی سازی، محمد آقا گلی، نماینده بورس، حسین شهریاری، 
رئیس هیأت مدیره، رضا درویش، مدیرعامل و حسین خبیری، عضو 
هیأت مدیره و تعدادی از مدیران و معاونان باشــگاه و سهامداران از 

حاضران در این جلسه بودند.

   وقتی پیمان حدادی عضو هیئت مدیره شد
در جریــان این نشســت پــس از قدردانی نماینده ســازمان 
خصوصی ســازی و اعضای هیأت مدیــره از عملکرد مدیریتی رضا 
درویش بر ادامه مدیرعاملی وی تاکید شــد و با توجه به موافقت و 
خواست ایشان برای خروج از ترکیب هیات مدیره؛ پیمان حدادی، 

عضو جدید، جایگزین وی در ترکیب هیأت مدیره گردید. به این ترتیب 
همان گونه که در پایان آخرین جلسه هیأت مدیره اعلام شده بود، از 

ترکیب مدیریتی برنده پرسپولیس عضوی خارج نشد.

   حمایت نماینده خصوصی سازی از درویش
میثم پیله فروش در این ارتباط و در جریان بخشی از صحبت های 
خود گفت: آقای درویش مانند گذشته مدیرعامل پرسپولیس هستند. 
خیال هواداران پرسپولیس از این جهت آسوده باشد. تاثیر عملکرد 
ایشان در لیگ دیده شد و باید از طرف وزارت اقتصاد هم به خاطر 
تلاش هایی که داشتند تشکر کنم. فقط آقای دکتر حدادی به عنوان 

عضو جدید به جای ایشان به ترکیب هیئت مدیره اضافه می شوند.

 مذاکره جدی قطری ها و اماراتی ها با سرلک
هافبک تیم فوتبال پرسپولیس مورد توجه باشگاه هایی از امارات و قطر قرار دارد و مذاکرات جدی را انجام داده است. نقل و انتقالات تابستانی فصل آینده لیگ برتر در حالی آغاز شده است که بازیکنان ایران مورد توجه تیم های حاشیه خلیج فارس قرار 
گرفته اند و مذاکراتی هم با چند بازیکن انجام شده است.میلاد سرلک هافبک پرسپولیس که در اکثر دیدارهای چند فصل اخیر این تیم نقش کلیدی داشته است پس از ثبت سه گانه قهرمانی با پرسپولیس، مذاکراتی جدی با تیم های کشورهای عربی داشته است.

سرلک که قراردادش با باشگاه پرسپولیس به اتمام رسیده است با درخواست این باشگاه برای توقف مذاکراتش برای لژیونر شدن روبرو شده است تا بلکه بتوانند او را طبق خواسته یحیی گل محمدی در پرسپولیس حفظ کنند.
باید دید تلاش باشگاه برای حفظ سرلک تا چه اندازه ای نتیجه بخش خواهد شد و هافبک میانی تأثیرگذار در تاکتیک های گل محمدی حاضر به تمدید قراردادش می شود.

 شهریاری: دوست دارم درویش بماند
در جریان این نشست، حسین شهریاری هم صحبت هایی را مطرح کرد. رئیس هیات مدیره باشگاه 
اظهار داشت: در یک سال اخیر شاهد عملکرد مدیریتی عالی آقای درویش بودیم. ایشان باشگاهی 
یکدست ایجاد کرد که ثمره آن را در جریان قهرمانی ها و شادی هواداران شاهد بودیم. عملکرد آقای 
درویش خیلی خوب بود. ما خواهان ادامه این شرایط بودیم و مورد حمایت کامل هیأت مدیره هستند. 
امیدواریم هیأت مدیره هم با حضور عضو جدید و برنامه های آقای درویش که به تصویب هیأت مدیره 

می رسد، تقویت شود.

  خبیری: امیدواریم در آسیا موفق شویم
در ادامه، حسین خبیری، دیگر عضو هیأت مدیره، نیز عنوان کرد: »از مسائل مهم برای هواداران ثبات 
در بخش مدیریتی و فنی بود که این حاصل شده است. در فصلی که گذشت یکی از درخشان ترین 
نتایج به دست آمد. طبیعی است که به دنبال ایجاد ثبات مدیریتی و فنی بودیم و هستیم. آقای درویش 

در یک سال گذشته خیلی زحمت کشیدند. 
فکر می کنم در طول سال مقاطعی وجود داشت که ایشان در طول یک شبانه روز، سه تا چهار ساعت 
هم خواب نداشتند، بس که مشکلات و موضوعات نیازمند به رسیدگی، زیاد بوده است. ما در پرسپولیس 
هم مانند سایر باشگاه ها و بلکه بیشتر از بعضی از آن ها مشکلات داشتیم، ولی در کنارش یکدلی، اتحاد 
و همفکری هم بود. ادامه فعالیت آقای درویش، خواست وزارت ورزش، سازمان خصوصی سازی، اعضای 
هیأت مدیره، هواداران و اعضای تیم بود. امیدواریم در سال آینده که لیگ قهرمانان را پیش رو داریم، 

موفقیت های بیشتری رقم بخورد.«

   حرف های نماینده بورس به پرسپولیس
در این نشست، محمد آقاگلی، نماینده بورس، دو موضوع را مطرح کرد. وی گفت: از سوی وزارت 
ورزش عنوان شــده بود که با ســازمان لیگ صحبت شده اســت تا برای درآمد مسابقات به باشگاه 
صورت حساب داده شود، درآمد باشگاه از محل درآمد مسابقات چه میزان بوده است؟ همچنین سهام داران 
انتظار دارند پرسپولیس از محل پاداش و جوایز قهرمانی ها درآمدی داشته باشد. آیا این اتفاق افتاده است؟

  کارمندان شبانه روزی تلاش کردند
رضا درویش، مدیرعامل باشگاه در بخشی از اظهارات خود به این موارد نیز پرداخت. وی گفت: قبل 
از هر چیز به حاضران در جلسه خیرمقدم می گویم. خداوند را سپاس می گویم که لطف بی کران خود 
را از ما دریغ نکرد تا با اتکا به آن در کنار ممارست و سخت کوشی بازیکنان، تدبیر و درایت کادرفنی و 

تلاش شبانه روزی کارکنان خدوم و همکارانم بتوانیم موفق باشیم و هواداران را شاد کنیم.

  از همه اسپانسرها متشکرم
وی افزود: موفقیت، هیچ گاه مرهون کار یک نفر یا یک گروه نیست. در هر موضوعی همه عوامل 
مرتبط باید به موازات هم کار کنند. این اتفاق در پرسپولیس روی داد. حتی باید به طور ویژه اشاره 
به حمایت های اسپانسرهای باشگاه داشته باشم. از جمله باید به بانک شهر که کار بی نظیری را انجام 

دادند تا بتوانیم این نقش زیبا که همه شاهد بودیم را به لطف خدا رقم بزنیم.

  صنعت نداریم، بدهی داریم
درویش گفت: مشکلات ما و باشگاه هایی مثل ما از جمله استقلال که معدن و صنعت نداریم، بسیار 
زیاد است. بدهی ها از 30 سال قبل وجود دارند. هر روز حساب ها بسته می شود. لازم بود هیأت مدیره 
در بخش بورس و حسابرســی تقویت شود که با همفکری وزارت ورزش و سازمان خصوصی سازی، 

آقای حدادی انتخاب شدند.
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 آیا اقتصاد به سمت
 رکود می رود؟

یک فناوری جدید می تواند سقوط افراد را ۳۲ 
روز قبل از وقوع آن تشخیص دهد که به طور قابل 

توجهی به سالمندان کمک خواهد کرد.
 به نقل از بی بی سی نیوز، یک فناوری جدید 
 Move More Live« تحــت عنوان پروژه ای به نام
More« به معنی »حرکت بیشــتر، عمر بیشتر« 
اکنون می تواند علائم سقوط را تا ۳۲ روز قبل از 

وقوع آن تشخیص دهد.
 Age NI هدف این پروژه که توســط شرکت
توسعه یافته است، کاهش سقوط و زمین خوردن 

در افراد بالای ۶۵ سال است.
ویکــی کــدی از Age NI می گویــد: ما در 
Age NI واقعــاً می دانیم کــه زمین خوردن چه 
تاثیری بر افراد مســن و اطرافیان آنها می تواند 
 داشــته باشــد. ما همچنین اکنــون می دانیم 
که ســقوط و افتادن، بخش اجتناب ناپذیری از 
افزایش سن نیســت. این برنامه تماماً در مورد 
کمک به افراد مسن برای قوی تر ماندن به مدت 

طولانی تر است.
اســتفاده از این فناوری جدید مســتلزم آن 
اســت که ســالمندان از یک ســاعت هوشمند 
 اســتفاده کنند که سطح فعالیت، خواب، ضربان 
قلب و Sp۰۲ )اشــباع اکســیژن( آنها را نظارت 

می کند.
ســپس آن ساعت هوشــمند به یک سکوی 
نظارتــی متصــل می شــود کــه از تجزیــه و 
تحلیل پیشــگویانه برای تشــخیص تغییراتی 
 کــه می تواند نشــان دهنــده افزایــش خطر 
ســقوط در یک دوره بیش از یک ماهه باشــد، 

استفاده می کند.
کــدی گفــت: در پس زمینــه یــک برنامه 
نرم افــزاری وجــود دارد کــه الگوهــای عادی 
 فعالیــت، میــزان طبیعــی حرکت یــا ضربان

 قلــب یا خواب افراد را در یــک روز معیار قرار 
می دهــد و برای هر فرد در برنامه یک ســطح 

ایجاد می کنند.
وی افزود: اگر تغییراتی در آن به وجود بیاید، 
نرم افــزار آن را حتی قبل از اینکه کاربر متوجه 
شود که تغییری رخ داده است، تشخیص می دهد 

و برجسته می کند.
وی ادامه داد: اگر این هشــدارها در سطحی 
باشــد که باعث نگرانی شود، آن داده ها به یک 
مرکز تماس ارسال می شود و یک فرد با کاربری 
که دســتگاه را پوشیده است، تماس می گیرد و 
بررســی می کند که همه چیز درست باشد و آیا 
کاربر به کمک یا به توصیه های سلامتی نیاز دارد 
یا خیر و همچنین می بیند که آیا کاربر به همان 
اندازه که قبلا تحرک داشــته، حرکت می کند و 

اگر نه، چرا؟

  یک سیستم پشتیبانی قوی
کــدی توضیح داد که اگر مشــخص شــود 
کــه کاربر نیــاز به حمایــت بیشــتری دارد، 
 سیســتم، فــرد را بــه بخــش مراقبت هــای

 بهداشتی بازمی گرداند.
وی می گویــد: یک شــبکه ایمنی واقعی در 
اطــراف این موضوع وجــود دارد. فقط این طور 
نیســت که ساعت پوشیده شــود و تکیه کاربر 
فقط به فناوری باشد، بلکه یک رابط انسانی در 

پشتیبانی از کاربران نیز وجود دارد.
این فناوری هم اکنون بر روی افراد بالای ۶۵ 

سال در حال آزمایش است.
کدی می گوید: این ]فنــاوری[ کاملًا جدید 
است و از مردم ایرلند شمالی دعوت می شود تا 
جزو اولین افرادی باشند که واقعاً آن را امتحان 

می کنند.
وی افزود: ما حدود ۶۰۰ عدد از این ساعت ها 
را در دســترس داریم، اما برای حداکثر ۱۳۰۰ 

نفر جا داریم.
 ایــن فناوری در صورت موفقیت آمیز بودن، 
توسعه یک ســرویس بسیار مورد نیاز را ارمغان 

خواهد داد.
ســاندرا آیچسون، دســتیار مدیر پرستاری 
در آژانس بهداشــت عمومی کــه در این پروژه 
نیــز مشــارکت دارد، به بی بی ســی نیوز گفت 
 کــه ســقوط و زمین خــوردن تأثیــر زیادی

 بر افراد مسن دارد.
 از ترس، اضطراب، انزوای اجتماعی، کاهش 
تحرک شــروع می شــود و در نهایــت به عدم 
اســتقلال و خانه ســالمندان منتهی می شود.

وی می گویــد: ســقوط یکی از دلایــل اصلی 
 ناتوانی اســت و علت اصلی مرگ و میر ناشــی

 از آسیب در افراد بالای ۷۵ سال، به ویژه در اثر 
شکستگی لگن است.

ارقــام ســالانه نشــان می دهد کــه از هر 
 ســه فرد بــالای ۶۵ ســال یک نفــر و حدود

 نیمــی از افراد بالای ۸۵ ســال حداقل یک بار 
زمین می خورند.

 یــک ابــزار آمــوزش دیده بــا فنــاوری یادگیــری ماشــینی می تواند برای تشــخیص
 زودهنگام زوال عقل از روی گفتار افراد استفاده شود.

به نقل از گلوبال نیوز، دانشمندان مدلی برای یادگیری ماشینی ابداع کرده اند که قادر به 
تشخیص الگوهای گفتاری است که با تشخیص آلزایمر یا سایر اشکال زوال عقل 

مرتبط است. این ابزار جدید برای ارزیابی اولیه شرایط استفاده خواهد شد.
زهرا شاه، پژوهشگر دانشگاه آلبرتا و محقق ارشد درگیر در این پروژه 

جدید گفت: ما علاقه مندیم به گفتار به طور خاص به عنوان پنجره ای 
به ذهن انسان نگاه کنیم.

وی افزود: ایده اینجا این است که ما می خواهیم به گفتار به عنوان یک 
 نشانگر زیستی بالقوه نگاه کنیم تا بتوانیم الگوهایی را شناسایی کنیم 
که ممکن است به ما در تشخیص و نظارت بر اختلالات روانپزشکی 

مانند زوال عقل و آلزایمر کمک کنند.
ســه ویژگی وجود دارد که نشــانه های زوال عقل را نشــان 
 می دهــد: مکــث در گفتار، طول یا پیچیدگــی کلمه و قابل فهم

 بودن گفتار.
شــاه توضیح داد: برای بیماران مبتلا بــه زوال عقل، چون ممکن 

اســت نیاز به یادآوری بیشتر باشد، کلمات را فراموش می کنند و به زمان 
مشــخصی برای یادآوری آن کلمات نیــاز دارند، بنابراین مکث های طولانی تری 

وجود خواهد داشت.
 وی افزود: ما فرض می کنیم که یک کلمه طولانی تر به جای کلمات کوتاه تر از پیچیدگی گفتاری بالاتری 
برخوردار است. مدت طولانی تر تلفظ کلمه، نماینده پیچیدگی گفتار است. دوباره فرضیه در اینجا 

این است که بیماران مبتلا به زوال عقل در مقایسه با افراد سالم پیچیدگی گفتاری کمتری دارند.
آزمایشات بر روی ۲۳۷ فرد انگلیسی زبان و ۴۶ فرد یونانی زبان انجام شد. تقریباً نیمی از 

بیماران، مبتلا به زوال عقل و نیمه دوم جمعیت شاهد بودند.
این مدل با دقت ۷۰ تا ۷۵ درصد کار می کند.

زهرا شاه می گوید: این مانند یک ابزار پشتیبانی برای تشخیص بالینی است 
 و ما این ابزار را به خودی خود یک ابزار تشخیصی مستقل تعریف نمی کنیم، 

چرا که این سیستم به یک انسان برای تفسیر نیاز دارد.
وی افزود: این اولین نقطه در تشخیص و غربالگری جمعیت های 
بالقوه در معرض خطر است و افراد پرخطر را علامتگذاری می کند 
که ما از آنها می خواهیم که غربالگری های بیشــتری را پیگیری 

کنند.
اگرچه هنوز خیلی زود اســت که این مدل جدید جایگزین 
تشخیص بالینی شود، اما می تواند به هر کسی که گوشی هوشمند 
دارد اجــازه دهد خطر ابتلای خود به بیماری های مرتبط با زوال 

عقل را ارزیابی کند.
 زهرا شــاه آینده ی این مدل را در قالب یک اپلیکیشــن سازگار با

 موبایل می بیند.
وی می گوید: شما می توانید آن برنامه را باز کنید و در آن صحبت کنید. برای 
مثال، می توانید از برنامه بخواهید که به طور روزانه از شما بپرسد: »روزتان چطور می گذرد؟« 
و با پاسخ دادن به آن، برنامه می تواند در پس زمینه به طور بالقوه به ویژگی های گفتاری شما 

گوش کند تا فاکتورهای مختلف در آن را ارزیابی کند.

تشخیص زمین خوردن 
 سالمندان، 32 روز

 قبل از وقوع!

افزایش یک اســید آمینه خاص ممکن اســت راز 
طول عمر بیشــتر انسان باشد. به نقل از ساینس الرت، 
دانشــمندان کشــف کرده اند که نه تنها انسان بلکه 
حیوانات زمانی که اســید آمینــه تورین کافی در بدن 

ندارند ســریعتر پیر می شــوند، بنابراین مکمل های 
خوراکی تورین مــی توانند پیری را به تاخیر بیندازند 
و طول عمر ســالم را افزایــش دهند.تیمی از محققان 
بین المللــی دریافتند که مکمل های تورین پیری را در 
کرم هــا، موش ها و میمون ها به تاخیر می اندازد و طول 
عمر ســالم موش های میانسال را تا ۱۲ درصد افزایش 
می دهد.ویجی یاداو زیســت شناس از دانشگاه کلمبیا 
و نویســنده ارشد این مقاله گفت: »دانشمندان در ۲۵ 

سال گذشته، در تلاش بوده اند عواملی را بیابند که نه 
تنها به ما اجازه می دهد طولانی تر زندگی کنیم، بلکه 
طول سلامتی را نیز افزایش دهد.«این مطالعه نشان می 
دهد که تورین می تواند اکسیر زندگی در درون ما باشد 
که به ما کمک می کند زندگی طولانی تر و سالم تری 
داشته باشیم. تورین به طور طبیعی در گوشت، ماهی 
و محصولات لبنی یافت می شود، انسان ها می توانند 

تورین را سنتز کنند. 

 کشف تاثیر یک اسید آمینه روی
 طول عمر انسان

دلار  49.650

یورو 53.890

پوند  62.180

درهم  13.480

لیر  2.120

سکه  تمام  27.850.000

سکه نیم  15.450.000

سکه ربع  10.700.000

سکه یک گرمی  6.120.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

با اینکه انتظار می رود فدرال رزرو در نشســت بعدی 
خــود، نرخ بهره را ثابت نگه دارد، دلار در روزهای اخیر 

از کف قیمت دوهفته ای خود جهش کرد.
به نقل از رویترز، دلار اخیرأ از پایین ترین ســطح دو 
هفته ی اخیر خود جهش کرد. شاخص دلار که ارز ایالات 
متحده را در برابر شش همتای اصلی اندازه گیری می کند، 

با ۰.۲۲ درصد افزایش به ۱۰۳.۵۳ رسید.
آنچه مسلم اســت دلار تا حد زیادی در محدوده ای 
محدوده اســت، زیرا ســرمایه گذاران منتظر نشانه های 
واضح تری هستند تا به جواب این دو پرسش برسند که 
آیا اقتصاد قوی باقی می ماند و آیا تورم افزایش می یابد 

یا به سمت رکود پیش می رود؟
گفتنی است سرمایه گذاران برای دریافت سرنخ های 
جدیــد در مورد افزایــش احتمالی نرخ بهره توســط 
بانــک مرکزی آمریکا، منتظر داده های تورم و نتیجه ی 

تصمیم گیری فدرال رزرو در هفته ی آینده بودند. 
گرچه انتظار می رود فدرال رزرو در نشســت ۱۳ تا 
۱۴ ژوئن خود نرخ بهره را ثابت نگه دارد، اما به احتمال 
زیاد همچنان متعصب باقی می ماند و به دلیل ماندگاری 
تورم بالای فراتر از هدف ۲ درصدی فدرال رزرو، افزایش 

احتمالی در ماه جولای، امری بدیهی به نظر می رسد.

 افزایش نرخ بهره
 UBS در FX واســیلی ســربریاکوف، استراتژیســت
نیویــورک فدرال رزرو را جنگ طلب خواند و بر این باور 
پافشاری کرد که مقامات فدرال رزرو هنوز مترصد انجام 
اقدامات بیشتری هستند و با رویکرد سختگیرانه ی خود، 
هرگونه کاهش انتظارات مبنی بر تعدیل سیاســت های 

پولی را خنثی می کنند.
در حــوزه ی گزارش هــا، انتظار مــی رود داده های 
منتشرشــده در روز سه شنبه حاکی از افزایش تورم کل 
با نرخ ســالانه ۴.۱ درصد در ماه مه باشد، در حالی که 

قیمت های اصلی ۵.۳ درصد افزایش یافته است.
یــورو آخرین بار با ۰.۳۰ درصد کاهش در برابر دلار 
به ۱.۰۷۴9 دلار رسید. اما دلار آمریکا در برابر ارز ژاپن، 

با ۰.۳۴ درصد افزایش به ۱۳9.۴۰ ین رسید.
داده هــای روز پنج شــنبه بیــان کــرد کــه تعداد 
آمریکایی هایی که درخواســت های جدید برای دریافت 
مزایای بیــکاری ارائه کرده اند، در هفته ی گذشــته به 
بالاتریــن میزان در بیش از ۱ تا ۵/۱ ســال گذشــته 

رسیده است.

 داده های اشتغال
اما در چشم انداز دیگری از گزار ش ها، جمعه ی گذشته، 
داده های مشــاغل ماه می نشــان داد کــه کارفرمایان 
۳۳9۰۰۰ شــغل اضافه کردند کــه رقمی بیش از حد 
انتظار بود، گرچه نرخ بیکاری به بالاترین ســطح هفت 

ماهه یعنی ۳.۷ درصد رسید.
دیوید اســتریچ، استراتژیست ککســتون اف ایکس 
)CaxtonFX( معتقد است جهش در آمار کذایی، مطالبات 
بیکاری را به بالاترین حد دو سال اخیر رساند و از سوی 
بازارها به عنوان نشانه ی بارزی از ضعف در آینده ی اقتصاد 
ایالات متحده و مایه ی تردید بیشتر فدرال رزرو مرددتر 

در مورد افزایش قیمت تلقی شد.
از ســوی دیگر، بانک مرکزی اروپا و بانک ژاپن نیز 
قرار اســت هفته ی آینده با یکدیگر دیدار کنند. انتظار 
مــی رود بانک مرکزی اروپا در روز پنج شــنبه نرخ های 
منطقــه یــورو را ۲۵ واحد در ثانیــه افزایش دهد و به 
 ۳.۵۰ درصد برســاند، در حالی که BOJ احتمالا پس از 
نشســت دو روزه ی خود در روز جمعه، نرخ ها را بدون 

تغییر باقی می گذارد.
در چشم انداز سایر بانک ها، بانک مرکزی کانادا و بانک 
مرکزی استرالیا اوایل این هفته با افزایش نرخ بهره برای 

مقابله با تورم سرسخت، بازارها را متزلزل کردند.
کرون نروژ نیز به طرز چشمگیری افزایش یافت، به 
طوری که دلار آمریکا در برابر کرون، ۱.۳۴ درصد کاهش 
یافت و به ۱۰.۷۶ کرون رسید که البته پایین ترین رقم 

از ۱۷ می است.
البته این روند زمانی روی داد که داده ها به رســیدن 
نــرخ تورم اصلی نروژ در ماه مــی به بالاترین حد خود 
اشاره کرد. تورم اصلی که قیمت ها و مالیات های انرژی 
را در نظر نمی گیرد، سالانه ۶.۷ درصد افزایش یافت که 
از ۶.۳ درصد در آوریل و همچنین میانگین پیش بینی 
۶.۲ درصدی تحلیلگران مورد نظرسنجی رویترز، رقمی 

بالاتر بود.

بهترین خودروهای شش چرخ تاریخ، از 
تیرل فرمول یک تا هنسی ماموت!

در طول تاریخ می توان ردپای خودروهای شش چرخ را 
در جاهای مختلفی از آفرود گرفته تا توزیع روزنامه و حتی 

فرمول یک دید.
هرچند خودروهای شــش چرخ شاید فاقد کارایی لازم 
بوده و بیشتر جنبه نمایشی داشته باشند اما قطعاً جذابیت 
بالایی دارند. به همین دلیل، در طول تاریخ، تیونرها و حتی 
خودروســازان بزرگ اقدام به ساخت مدل های شش چرخ 
کرده اند و در اینجا قصد داریم بهترین نمونه های این خودروها 

را از گذشته تا به امروز معرفی کنیم.

 پانتر 6
همه اعداد این خودرو بزرگ بودند به جز تعداد تولید زیرا 
علیرغم ادعای دریافت ۱۵ سفارش خرید در هنگام رونمایی 
در نمایشگاه لندن ۱9۷۷، تنها دو دستگاه از پانتر ۶ ساخته 
شد. این خودرو از پیشرانه ۸.۲ لیتری V۸ کادیلاک استفاده 
می کرد که به دو توربوشــارژر مجهز شده بود تا ۶۰۰ اسب 
بخار قدرت تولید کند. این موتور در وســط خودرو زیر یک 
کاناپی که به صورت هیدرولیکی بلند می شــد نصب شده و 
نیروی خود را به تک محــور عقب منتقل می کرد. در این 
خودرو راحتی نسبت به پرفورمنس و هندلینگ در اولویت 
قرار داشــت و که گفته می شد پانتر ۶ سواری بسیار نرمی 
دارد. بااین حال، قیمت ۴۰ هزار پوندی این خودرو ۵۰ درصد 
از یک فراری ۵۱۲BB بیشــتر بود و به همین دلیل بیش از 

دو دستگاه از آن ساخته نشد.

T-Tex دوج 
دوج برای این هیولا نام تیرکس را انتخاب کرده بود که 
کاملًا مناسب به نظر می رسید. البته این خودرو یک وسیله 
آزمایشــی تحقیقاتی بود و نهایتاً بدون آنکه به تولید برسد 
به سرنوشــت دایناســور همنام خود دچار شد اما توانایی 
 T-Rex فوق العاده ای در بلعیدن هر نوع مسیری داشت. دوج
به پیشرانه ۸ لیتری V۱۰ وایپر مجهز شده بود. این خودرو 
در جلو از کابین استاندارد وانت رم ۱99۷ استفاده می کرد 
که یک اتاق بار ۲.۶ متری به آن چسبانده شده بود. همچنین 
برای آفرودهای شدید امکان افزایش ۱۰ سانتی متری ارتفاع 

هم وجود داشت.

SLT رنجروور 
این خودرو برای دارندگان قایق های مجللی ساخته شده 
بود که می خواستند با نهایت جلب توجه از ساحل به مقاصد 
 Superyacht Land گردشگری بروند. نام این ماشین مخفف
Tender بود و در نمایشگاه قایق های لوکس موناکو ۲۰۱۷ 
رونمایی شد. رنجروور SLT توسط یک طراح آلمانی قایق های 
لوکس بنام T-Fotiadis طراحی شده بود و تمام پیشرانه های 

رنجروور معمولی برای آن قابل انتخاب بود.

P34 تیرل 
تیرل P۳۴ به لطف طراحی نوآورانه دو محور جلوی طراح 
بریتانیایی خــودرو »درک گاردنر« در فرمول یک هیجانی 
به راه انداخــت. گاردنر معتقد بود اســتفاده از چهارچرخ 
کوچک در جلو چســبندگی بیشــتری را همراه با کاهش 
نیــروی آیرودینامیکی رو به بالا به همراه خواهد داشــت و 
بنابراین خودرو می تواند با داون فورس کمتر و درنتیجه درگ 
کمتری حرکت کند. برای این پروژه، گودیر کاملًا مخفیانه 
لاستیک هایی ۱۰ اینچی ساخت و P۳۴ اولین مسابقه خود 
را در گرند پری اســپانیا ۱9۷۶ انجام داد. این نشان داد که 
ایده گاردنر واقعاً جواب می دهد و P۳۴ در مســابقه چهارم 
خود به پیروزی رســید و حتی در گرند پری سوئد یک دو 
کســب کرد. بااین حال، عدم توسعه لاستیک به دوران این 

خودرو در سال ۱9۷۷ پایان داد.

6×6 AMG G63 مرسدس بنز 
شــاید این تنها خودروی شش چرخی باشد که توسط 
یک خودروســاز بزرگ و مشهور تولید شــد. G۶۳ ۶×۶ با 
لاســتیک های ۳۷ اینچی، ۵.۸۷۵ میلی متر طول و ۲.۲۱۰ 
میلی متــر ارتفاع، همه خودروهای جاده را ریز می دید! این 
ماشین همچنین با انتقال نیرو به هر شش چرخ و پنج قفل 
دیفرانســیل، بدترین مسیرها را هم پشت سر می گذاشت. 
البتــه G۶۳ ۶×۶ با قیمت ۳۷۰ هزار پوندی هرگز خودروی 

ارزانی نبود.

 سیتروئن CX لودرانر
سیتروئن CX لودرانر در زمان خود سریع ترین خودروی 
حمــل روزنامه بود. در روزهای قبل از اینترنت، جراید باید 
در فواصل طولانی توزیع می شدند و نسخه کشیده و شش 
چرخ CX به لطف پیشــرانه های دیزلی قدرتمند و سیستم 
تعلیق نرم برای این کار ایده آل بود. این سیتروئن های شش 
 Pierre Tissier چرخ توســط یک اتاق ساز فرانســوی بنام
ســاخته شدند. وی این کار را با دو نیم کردن CX و ساخت 
یک شاســی سفارشــی برای نصب محور سوم انجام داد و 
سپس بدنه ای از فایبرگلاس را به آن اضافه کرد. دیدن این 
استیشن های کشیده در دهه ۷۰ و اوایل دهه ۸۰ شب ها در 

سراسر فرانسه بسیار معمول بود.

C6W کووینی 
 P۳۴ سوپراسپرتی بود که با الهام از تیرل C۶W کووینی
ساخته شد و بنابراین دو محور در جلو و یکی در عقب داشت. 
این پروژه در دهه ۷۰ آغاز شده بود اما به دلایل مختلف بعداً 
 C۶W رها شد تا اینکه در سال ۲۰۰۳ احیا شد و پروتوتایپ
در سال ۲۰۰۴ به نمایش درآمد. این خودرو تا سال ۲۰۱۶ 
تولید می شد و با قیمت ۴۰۰ هزار دلار به فروش می رسید. 

C۶W به پیشــرانه ۴.۲ لیتری V۸ آئودی با ۴۴۰ اسب بخار 
قدرت مجهز بود و حداکثر ســرعت آن به ۳۰۰ کیلومتر بر 

ساعت می رسید.

 کان فلاینگ هانتسمن
شرکت بریتانیایی ســاخت خودروهای سفارشی یعنی 
»کان دیزاین« در طول سال ها نمونه های مختلفی از لندروور 
دیفندر شش چرخ را تولید کرده است. این شرکت برای نصب 
محور ســوم، ۱.۲۰۰ میلی متر به طول دیفندر اضافه کرده 
و همچنین ۱۵۰ میلی متر به عرض خودرو افزوده تا امکان 
جای دادن لاستیک های بزرگ تر فراهم شود. زیر کاپوت این 
دیفندر شش چرخ پیشرانه ۶.۲ لیتری V۸ شورلت با ۴۳۰ 
اســب بخار قدرت قرار گرفته است تا فلاینگ هانتسمن به 
رقیب مرســدس G۶۳ ۶×۶ تبدیل شود. این خودرو حدود 

۲۵۰ هزار پوند قیمت دارد.

 هنسی ولوسی رپتور
فورد رپتور به خودی خود پیکاپ بســیار توانمندی است 
اما هنسی با ولوسی رپتور ۶×۶ آن را به سطح جدیدی ارتقاء 
داده است. سامانه شش چرخ محرک، چرخ های ۲۰ اینچی، 
سیستم تعلیق آفرودی فاکس، یک پیشرانه V۸ توئین توربو 
با ۶۰۰ اسب بخار قدرت و ترمزهای برمبو از ویژگی های این 
پیکاپ بودند. در بیرون نیز گاردها و چراغ های اضافی برای 
ترساندن سایر خودروها اضافه شده بودند. این هیولای شش 
چرخ اما با قیمت ۳۵۰ هزار دلاری خودروی بسیار گرانی بود.

 رضوانی هرکول
رضوانی محصول شش چرخ خود بنام هرکول را خدای 
پیکاپ ها می داند. بالاترین نسخه هرکول با یک پیشرانه ۷ 
لیتری V۸ سوپرشارژ ارائه می شود که ۱۳۰۰ اسب بخار قدرت 
دارد اما امکان خرید این پیکاپ شش چرخ با موتورهای ۳.۶ 
لیتری V۶ استاندارد جیپ، ۳ لیتری توربودیزل و ۶.۴ لیتری 
V۸ همی ۵۰۰ اسب بخاری هم وجود دارد که قیمت ۲۵۰ 
هــزار دلاری آن را کاهش می دهد. اگر همه این ها به اندازه 
کافی دیوانه وار نباشد، رضوانی نسخه نظامی هرکول را هم با 
ویژگی هایی مثل بدنه زرهی ساخته شده از کولار، شیشه های 

ضدگلوله و لاستیک های پنچرروی نظامی تولید می کند.

 هنسی ماموت 6×6
هنســی یکی دیگر از پیکاپ های قدرتمند آمریکایی را 
هم به هیولایی شــش چرخ تبدیل کرده است. این پیکاپ 
بر اســاس رم TRX ساخته شده که ۷۰۰ اسب بخار قدرت 
دارد اما هنسی با تغییرات بزرگی در پیشرانه مثل استفاده 
از سوپرشارژر کاملًا متفاوت، قدرت این موتور را به بیش از 

۱۰۰۰ اسب بخار رسانده است. 

یادگیری ماشینی زوال عقل را از گفتار تشخیص می دهد
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